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Slovo na úvod
Rok uběhl jako voda, je čas bilancovat . Pro 

Asociaci polio to byl rok jako ty předešlé . Zrea- 
lizovaly se všechny plánované aktivity – rekon-
dice, Festival, Zpravodaj… Musím ale říct, že 
jsme čím dál víc rádi, když se potkáváme . Ta 
naše setkání jsou nostalgičtější, protože zjišťu-
jeme, jak se ztrácíme… Dnešní číslo také vzpo-
míná na známe obranáře, kteří nás opustili .

Ale je také o  úspěších našich významných 
osobností – ocenění Doc . MUDr . Miluše Havlo-
vé a o nových aktivitách – setkání ve Velkých 
Losinách . Mezi letošními oceněnými byl kromě 
Milušky Havlové také virolog Dimitrij Slonim, 
který po  tři desetiletí vedl Výzkumný ústav 
imunologický a podílel se mimo jiné na vymý-
cení dětské obrny v ČR . 

Mile nás překvapil počet vašich příspěvku 
do  rubriky Píšete nám – děkujeme, jste báječ-

ní . Tohle nám slovenští obrnáři právem závi-
dí . Na  mezinárodní vztahy byl tento rok také 
úspěšný . Štefan Grajcár reprezentoval česko-
slovenské obrnáře na konferenci EPU v Amster-
damu, sama jsem se zúčastnila setkání v  Pieš-
ťanech i konference v Budapešti . O některých 
těchto akcích jsme vás již informovali a něco si 
necháme pro příští číslo . 

Setkání v Janských Lázních bylo taktéž nos-
talgičtější . Byli jsme nadšení, že se sešlo opět 
nemálo obrnářů . Tento počet byl vyšší i proto, 
že na  léčení nebo na  rehabilitaci už tolik obr-
nářů letos nebylo . Takže jsme přijeli vysloveně 
na  Festival, abychom se viděli, zavzpomína-
li . Překvapilo mě, když po  odzpívání Hymny 
o  Janských Lázních Emila Nachlingera jste se 
ptali, jestli ji můžeme dát do  Zpravodaje . Mů-
žeme a zde je . 
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28. 9. 2014 Kolonáda Janské Lázně 
 ▶ M . Mruzková se zúčastnila srazu sloven-
ských obrnářů v Piešťanech, kde se jednalo 
o  případné bližší spolupráci obrnářů zemí 
Visegrádské čtyřky . Výbor odhlasoval na po-
pud předsedy AP delegování M . Mruzkové 
na konferenci v Budapešti . 

 ▶ J . Beneš vysoce ocenil prezentaci M . Mruz-
kové, kterou předvedla v  rámci Festivalu 
Obrnáři obrnářům . CD s prezentací bude na-
bídnuto členům AP ke koupi . Dále předseda 
AP vyslovil dík paní Margitě Pěkné za spon-
zorský dar pro AP . Uvedl také M . Novosada, 
který je pověřen výběrem informací ze svě-
tového dění polio .

 ▶ J . Zimová: žádosti o  dotace na  MK a  MZ byly 
odeslány . Na MK celková částka na Festival činí 
61  050 Kč, na  MZ na  rekondice celková část-
ka 642  284 Kč, na  Zpravodaj 74  000 Kč . Výbor 
bude hledat nástupce J . Zimové v  její funk-
ci . Zároveň výbor poděkoval J . Zimové za  její 
dlouholetou velmi úspěšnou práci pro AP .

 ▶ M . Mruzková: připravuje se další číslo Zpra-
vodaje AP, číslo bude barevné . Je třeba 
obnovit seznam adres institucí a  jednotliv-
ců, kterým se Zpravodaj zasílá . Upozornila 
na ocenění MUDr . Havlové a na některé akce 
pro invalidy .

 ▶ M . Langmeierová: poplatek za členství v Ná-
rodní radě zdravotně postižených činí 500 Kč . 
Zajistí vstup do této organizace . NRZP jedná 
v  současné době o  tom, aby chronicky ne-

mocným a  postiženým (vlastnicim průkaz 
ZTP déle než 5 let) byl průkaz prodloužen au-
tomaticky a nebyl vázán na příspěvek na péčí . 

 ▶ E . Chadima: rekondice Janské Lázně bude 
probíhat od 6 . 6 . do 20 . 6 . 2015 .

 ▶ H . Opravilová: na letošní podzimní rekondici 
se vyskytl problém s  topením na  Sola Fide . 
V  příštím roce bude podzimní rekondice 
v  Janských Lázních ve  dnech 20 . až 28 . 9 . 
v  návaznosti na  festival Obrnáři obrnářům . 
Uvedla dále zkušenosti jedné členky AP s žá-
dostí o lázně .

 ▶ L . Bradová: rekondice v  Luhačovicích se se-
tkala s dobrým ohlasem, příští rok se připra-
vuje opět rekondice v Sezimově Ústí od 10 . 5 . 
do 17 . 5 . 2015 . 

 ▶ V  Centru AP byl snížen MÚ Praha 5 nájem . 
B . Svoboda byl pověřen dohledem pří úpra-
vách v Centru . 

 ▶ E . Přibylová: plavání v Ostravě pokračuje .
 ▶ L . Zušťáková, V . Hesounová: někteří členové 
AP uvádějí, že mají v současné době proble-
matické zkušenosti s Polio poradnou v Praze . 

 ▶ Na  návrh V . Novotné byl odsouhlasen pří-
spěvek na vesty pro členy Polio Music . Dále 
V . Novotná upozornila, že při náboru nových 
členů je zájem o webové stránky AP . M . Mruz-
ková bude zasílat na tyto stránky MUDr . Drš-
kovi vybrané kapitoly ze Zpravodaje a bude 
zde uváděn plán činnosti, obsah Zpravodaje, 
případně zápisy ze schůzí výboru . 

8. 11. 2014 Centrum AP Na Skalce
 ▶ J . Beneš: přivítal PhDr .  Marcelu Stránskou, 
která byla kooptována do  výboru AP a  pře-
vezme agendu dotací MZ ČR a  MK ČR . Pre-
zentace na  téma 15 let pořádání festivalů 
Obrnáři obrnářům a  o  obrnářích, kterou vy-
tvořila M . Mruzková, bude pro zájemce k dis-
pozici (zveřejní se ve Zpravodaji) .

 ▶ M . Mruzková nás reprezentovala na setkání 
v  Budapešti, vystoupila zde s  přednáškou 
o  poliomyelitis anterior acuta, která měla 
úspěch a  její text bude vložen jako příloha 
do  Zpravodaje, aby se s  ní mohli seznámit 
i členové Asociace . 

 ▶ Výbor netrvá na rozsahu Zpravodaje v počtu 
36 stran, rozhodnutí počtu stran bude pone-

cháno na redakční radě a dle počtu příspěv-
ků členů . 

 ▶ L . Bradová spolu s  členy výboru sestavi-
la plán akcí na  příští rok (bude uvedeno 
ve Zpravodaji) .

 ▶ Konání schůzí výboru v  zimním období se 
bude řídit aktuálním počasím, v případě ne-
příznivého počasí se konat schůze nebude, 
pokud by se vyskytlo cokoliv naléhavého, 
sešli by se pouze pražští členové výboru .

 ▶ V  roce 2015 se připravují tři termíny rekon-
dice: v  Sezimově Ústí 10 . až 17 . 5 ., v  Jan-
ských Lázních 6 . až 20 . 6 . a  20 . až 28 . 9 .  
E . Chadima dostal nabídku, že by jarní re-
kondice v  JL mohla být v  délce tří týdnů, 
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zatím však o  této možnosti neuvažujeme . 
Závazná přihláška na  rekondici bude dopl-
něna o Čestné prohlášení účastníka o jeho 
zdravotním stavu . 

 ▶ E . Přibylová: plavání v  Ostravě i  nadále po-
kračuje a je sjednáno i na příští rok .

 ▶ B . Svoboda zajistil opravu v kulturním centru 
Asociace Na Skalce (vymalování stropu) a za-
jistí další opravy devastace místnosti – děku-
jeme za péči .

 ▶ M . Langmeierová jednala s  Národní radou 
zdravotně postižených, na příští schůzi výbo-
ru se rozhodne o vstupu do NRZP, je potřeba 
vyplnit přihlášku, roční členský poplatek je 

ve  výši 500 Kč . Po  vstupu do  NRZP by nám 
mohl být poskytnut do klubovny počítač .

 ▶ Otázka přeměny názvu Asociace – občanské 
sdružení, je stále otevřená .

 ▶ Složení revizní komise: předseda M . Plašil, 
členové V . Hesounová a J . Šebestová .

 ▶ Dne 28 . 9 . 2014 u  příležitosti Dne čes-
ké státnosti byla oceněna naše členka, 
Doc .  MUDr .  Miluše Havlová, CSc . stříbrnou 
pamětní medailí Senátu PČR . Její práce byla 
vysoce ohodnocena nejen z odborného hle-
diska, ale i  díky osobním vlastnostem a  ne-
smírně obětavému přístupu k  pacientům . 
Gratulujeme .

Změna adresy Asociace polio
Tajemnice Ludvika Bradová se přestěhovala 

a od 1 . 7 . 2014 sídlí na nové adrese v Lounech . 
Celá její korespondenční adresa zní:

Ludvika Bradová 
Kosmonautů 2289, 440 01 Louny 
Tel.: 474 552 498, mobil zůstává: 723 138 611

Platba členských příspěvků na rok 2015
Jako aktivní člen Asociace polio určitě plníte 

svoji základní povinnost – platit členské pří-
spěvky a tato platba je pro vás samozřejmostí . 
Výše členského příspěvku na rok činí 150 Kč.

Kdo ještě nezaplatil letošní členský pří-
spěvek, ať tak učiní nejpozději do konce roku 
2014. Platba členského příspěvku musí být rea-
lizovaná v tom roku, na který platí . Nelze zapla-
tit na dva nebo více let najednou .

Členský příspěvek na rok 2015 začněte pla-
tit až od 1. ledna 2015.

Zaplatit můžete převodem na účet v bance 
nebo přiloženou novou složenkou .

Nezapomeňte do  Specifického symbolu 
uvést vaše číslo člena Asociace polio a  do  Va-
riabilního symbolu rodné číslo nebo datum 
narození . Číslo účtu: 80413349/0800 .

Manželé, členové AP, použijí k  úhradě 
jednu složenku: do  V  (variabilního) symbo-
lu uvedou členské číslo jednoho z  manželů 
a do S (specifického) symbolu datum narození 

druhého z  manželů ve  formátu rodného čísla 
bez lomítka .

Členské číslo průkazu člena AP je uvedeno 
na obálce, ve které máte Zpravodaj .
Upozornění tajemnice:

 ▶ aby se mohla vaše platba přiřadit k  vaše-
mu členství, musíte řádně vyplnit variabilní 
a  specifický symbol na  složence tak, jak je 
uvedeno výše

 ▶ kdo nezaplatí členské příspěvky, bude vyřa-
zen z evidence na zasílání informací a Zpra-
vodaje AP

 ▶ nezbytně hlaste veškeré změny bydliště ane-
bo doručovacích adres a taktéž úmrtí .

Jak jsme již informovali v minulých číslech, za-
registrovali jsme změnu adresy AP určenou 
na styk s úřady . Z toho důvodu byly natištěné 
i nové složenky na platbu členských příspěvků . 

Ludvika Bradová, sekretariát AP,  
tel.: 474 552 498, mobil 723 138 611,

e-mail: lubra@volny.cz

Plán činnosti na rok 2015
Datum Hod. Co a kde Realizace

21. 2. 10.00 Výbor Asociace polio – Centrum AP, Na Skalce 1 s vystoupením div. souboru Verva Ing. J. Beneš

11. 4. 10.00 Výbor Asociace polio – Centrum AP, Na Skalce 1 Ing. J. Beneš

8. 5. Redakce časopisu Zpravodaj AP (Ing. B. Doležalová, M. Dobrovolná, M. Matysová) Mgr. M. Mruzková

10.–17. 5. Rekondiční pobyt – Hotel MAS Sezimovo Ústí L. Bradová

6.–20. 6. Rekondiční pobyt – Sola Fide Janské Lázně I. E. Chadima



do 6. 6. Distribuce časopisu Zpravodaj AP č. 1-2 2015 Mgr. M. Mruzková

13. 6. 10.00 Výbor Asociace polio – Kolonáda Janské Lázně Ing. J. Beneš

červen–srpen Výstava výtvarných prací členů AP – místo bude určeno Výbor AP

20.–28. 9. Rekondiční pobyt – Sola Fide Janské Lázně II. MUDr. H. Opravilová

26.–28. 9. Kulturně společenský festival „Obrnáři obrnářům a o obrnářích 2015“ – Janské Lázně, kulturně – sport. odpoledne Ing. J. Beneš, Mgr. M. Mruzková

28. 9. 10.00 Výbor Asociace polio – Kolonáda Janské Lázně Ing. J. Beneš

17. 10. Setkání obrnářů-seniorů – Centrum AP, Na Skalce 1 s vystoupením div. souboru Verva V. Novotná

říjen Účast členů Asociace polio na zdravotnických veletrzích Ing. J. Beneš

2. 11. Redakce časopisu Zpravodaj AP (Ing. B. Doležalová, M. Dobrovolná, M. Matysová) Mgr. M. Mruzková

7. 11. 10.00 Výbor Asociace polio – Centrum AP, Na Skalce 1 Ing. J. Beneš

do 1. 12. Distribuce časopisu Zpravodaj AP č. 3-4 2015 Mgr. M. Mruzková

12. 12. 10.00 Veřejná schůze výboru a členů Asociace polio – Centrum AP, Na Skalce 1 a od 11.00 slavnostní předvánoční  
setkání členů AP s kulturním programem a „exhibicí“ prací členů AP 

Ing. J. Beneš

průběžně Zkoušky divadelního souboru Verva – Centrum AP, Na Skalce 1 a v rámci akce „Obrnáři obrnářům“ 2015 PhDr. L. Zušťáková

průběžně Výstavy fotografií a obrazů členů AP – kulturní místnost Centra AP, Na Skalce 1 a v rámci akce „Obrnáři obrnářům“ 2015 S. Gajdoš, B. Svoboda, Z. Jandusová

 středy 18.15 Rehabilitační plavání Ostrava – Městská nemocnice Fifejdy. Pokračuje i bez dotace. Na místě se platí 50 Kč. MUDr. E. Přibylová

Složení výboru Asociace polio 
Asociace polio bude v roku 2015 pracovat v tomto složení

Výbor

předseda Ing. Jindřich Beneš Praha 4 tel.: 241 731 627 

místopředsedkyně, projekty Jana Zimová Praha 6 tel.: 220 920 328

místopředsedkyně, knihovna, red. rada Ing. Božena Doležalová Praha 4 tel.: 222 969 051

tajemnice Ludvika Bradová Louny tel.: 474 552 498

projekty PhDr. Marcela Stránská Praha 6 tel.: 602 873 420 

zdrav. problematika MUDr. Marta Langmeierová, CSc. Praha 5 tel.: 222 957 614

zdrav. problematika, východočeský region MUDr. Hana Opravilová Hradec Králové tel.: 495 511 877

zdrav. problematika, severomoravský region MUDr. Eva Přibylová Ostrava-Výškovice tel.: 596 747 792

zdrav. problematika MUDr. Terezie Tokáriková Praha 8 tel.: 602 274 344

zápisy ze schůzí výb. PhDr. Libuše Zušťáková Praha 10 tel.: 737 658 093 

organizace rekondičních pobytů Emil Chadima Poděbrady tel.: 325 613 573

Zpravodaj AP, organizace akcí Mgr. Mária Mruzková Ostrava-Poruba tel.: 591 120 038

členka Věra Novotná Praha 4 tel.: 272 763 563

člen Josef Malý Mochov tel.: 311 266 211

člen Bohumil Svoboda Praha 10 tel.: 242 449 506

členka Jana Zeminová Praha 9 tel.: 607 291 821

Revizní komise

předseda Milan Plašil Praha 11 tel.: 272 937 280

členka Věra Hesounová Praha 11 tel.: 737 444 239

členka Jaroslava Šebestová Praha 10 tel.: 242 449 506

Sekretariát Asociace polio

Ludvika Bradová, tajemnice, účetnictví, organizace rekondičních pobytů,  
Kosmonautů 2289, 440 01 Louny, tel.: 474 552 498, mobil: 723 138 611, e-mail: lubradova@seznam.cz, lubra@volny.cz,  
Bankovní spojení: Česká spořitelna, a.s., Praha 4 , Číslo účtu: 80413349/0800, IČ: 00570656, DIČ: CZ00570656, Internet: www.polio.cz

Rekondice pro rok 2015
Pro rok 2015 jsou plánované tři rekondiční 

pobyty . Pozorně si přečtěte nabídku, vyberte 
pobyt, kterého se chcete zúčastnit a dle poky-
nů zašlete předběžnou přihlášku .

V předběžné přihlášce uveďte:
 ▶ jméno a příjmení, datum narození,
 ▶ adresu, telefon, případně e-mail,
 ▶ držitel průkazu ZTP nebo ZTP/P,
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 ▶ stručné postižení – vozíčkář, potřeba pomoci 
do bazénu, doprovod (jméno a rodinný vztah),

 ▶ případné přání, s kým chcete být ubytováni .

Upozorňujeme:
 ▶ samostatné ubytování na  pokoji lze poskyt-
nout jenom s úhradou nákladů s tím spojených,

 ▶ dodržujte termíny předběžných přihlášek 
uvedených u jednotlivých rekondic .

Předběžně přihlášeným pošleme Závaznou 
přihlášku, složenku na  zaplacení účastnické-
ho poplatku a podrobné informace o rekondi-
ci . Je nutné mít zaplacené členské příspěvky 
i na rok 2015 .

1. Sezimovo Ústí – vedením pověřena Ludvika Bradová

Termín, místo 10. až 17. května 2015, Hotel MAS (bezbariérový)

Doprava po vlastní ose vlakem nebo autobusem do Tábora, z nádraží jede městský autobus až před hotel, nebo je možno využit autobusu ČK Hradec Králové  
(nástupní stanice Hradec Králové, Pardubice, Chrudim, Poděbrady, Praha), nutno uvést v předběžné přihlášce!

Ubytování, stravování dvoulůžkové pokoje s příslušenstvím a televizí, internetové připojení, polopenze – snídaně i večeře formou bufetu, možno přikoupit jednotlivé  
obědy – výborná kuchyně

Cena cca 6 000 Kč (zatím bez dotace MZ)

Rehabilitace 1× masáž, 1× termozábal, 2× cvičení v bazénu, 5× rehabilitační cvičení, 1× magnetoterapie, v odpoledních hodinách volný vstup do bazénu (schůdky),  
beseda se zdravotní tematikou. Další procedury možno dokoupit.

Cena zahrnuje 2× taneční večer s hudbou, 1× bowling, 1× společenská hra Bingo, půldenní výlet, pojištění odpovědnosti a služby delegáta, pobytovou taxu

Možnost výletů Tábor – zřícenina Kozí Hrádek, Sezimovo Ústí – Benešova vila, zámky Hluboká a Červená Lhota, hrad Zvíkov, Český Krumlov

Předběžné přihlášky zašlete do 25. února 2015 písemně: Ludvika Bradová, Kosmonautů 2289, 440 01 Louny, tel.: 474 552 498, mobil: 723 138 611, e-mail: lubra@volny.cz

2. Janské Lázně I. – vedením pověřen Emil Chadima

Termín, místo 6. až 20. června 2015, Penzion Sola Fide (bezbariérový)

Doprava po vlastní ose

Ubytování, stravování dvoulůžkové a třílůžkové pokoje, 6 pokojů vhodných pro vozíčkáře, plná penze

Rehabilitace v Sola Fide – masáže a skupinová cvičení, plavání dle možností v bezbariérovém bazénu

Cena v rozmezí 600–650 Kč na osobu a den, v případě obdržení dotace z MZ ČR se cena sníží

Poznámka Vzhledem k narůstajícímu počtu zájemců budou upřednostňováni účastníci, kteří v minulých letech rekondici v Sola Fide neabsolvovali.
Přednost budou mít také zdravotně postižení, pro které je rekondice určena, před jejich doprovody (netýká se držitelů průkazu ZTP/P).

Předběžné přihlášky zašlete do konce února 2015 písemně: Emil Chadima, Sokolečská 67, 290 01 Poděbrady-Kluk, tel.: 325 613 573, mobil: 737 123 599,  
e-mailem: chadima.e@seznam.cz

3. Janské Lázně II. – vedením pověřena MUDr . Hana Opravilová

Termín, místo 20. až 28. září 2014, Penzion Sola Fide (bezbariérový)

Doprava po vlastní ose

Ubytování, stravování dvoulůžkové a třílůžkové pokoje, 6 pokojů vhodných pro vozíčkáře, plná penze

Rehabilitace v Sola Fide – masáže a skupinová cvičení, plavání dle možností v bezbariérovém bazénu

Cena v rozmezí 600–650 Kč na osobu a den, v případě obdržení dotace z MZ ČR se cena sníží

Předběžné přihlášky zašlete do 31. března 2015 písemně: MUDr. Hana Opravilová, Nerudova 887/10, 500 02 Hradec Králové I., tel.: 495 511 877, mobil: 723 134 722,  
e-mailem: h.opravilova@seznam.cz

Závazné přihlášky vybraným zájemcům budou zaslány do 10. května 2015

Festival 2014
26.–28. září 2014 Janské Lázně

Přijela jsem už po  několikáté na  Festival 
Obrnáři obrnářům a  o  obrnářích jako organi-
zátorka . Přijela jsem již ve  čtvrtek . Bylo třeba 
nainstalovat výstavu archivních fotografií 
a  doladit poslední maličkosti . Výstavu jsme 
instalovali v  tradiční sestavě s  Emilem, Ven-
dulkou a  Maruškou . Letos poskytli fotografie 
ze života v  Janských Lázních: Zuzka Šišková 
z  Plzně, Milan Jůza z  Trutnova, Alicka Suchá 
z  Bratislavy a  Marta Ešnerová z  Prahy . Nově 
jsme měli bohatou fotodokumentaci z Velkých 

Losin . Jak jsem k ní přišla? Začátkem července 
jsem obdržela e-meil od členky AP Heleny Mi-
chalíkové z Ostravy-Poruby . Obrátila se na mne 
s prosbou o kontakty na členy AP . Protože jako 
pacienti lázní Velkých Losin v  70 . a  80 . letech 
pořádají sraz v  září ve  Velkých Losinách, shá-
ní bývalé dětské spolupacienty z  pavilonu VI . 
nyní Šárka . Byla jsem ráda, že mi napsala o plá-
nované aktivitě srazu ve Velkých Losinách, ale 
jelikož seznam členů není veřejný, žádné infor-
mace jsem nemohla poskytnout . Ale navázaly 
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jsme osobní kontakt a Hela mi hned poskytla 
bohatou fotodokumentaci ze života v  lázních 
ve  Velkých Losinách . Doplnila je ještě její ka-
marádka taktéž z Ostravy Eliška Kadlubiecová . 
Smůla byla, že plánovaný termín srazu ve  Vel-
kých Losinách byl shodný s termínem janskolá-
zeňského festivalu . Samotnou by mě zajímalo 
toto setkání . Požádala jsem Helu, když budou 
plánovat příští setkání, ať není opět shodné 
s Festivalem – myslím, že mnozí obrnáři se rádi 
podívají i  do  Velkých Losin . Že se sraz vydařil, 
se dozvíte v rubrice Píšete nám .

Vraťme se však k našemu Festivalu . Městeč-
ko Janské Lázně se zaplňovalo přijíždějícími 
obrnáři, potkávali jsme se a  srdečně zdravili . 
Otázky byly stejné, „Co máte nového? Byli jste 
v lázních nebo na rehabilitaci a jak dlouho? Byl 
pobyt dostatečný?“ Odpovědi byli různé, pro-
to jsme netrpělivě čekali, co nám řekne nový 
pan ředitel lázní . Setkání s  ním bylo plánova-
né na  sobotu v  Malém sále Janského dvora . 
Na  tuto příležitost jsem připravila prezentaci 

„15 let festivalů Obrnáři obrnářům a  o  obrná-
řích“ . Byla to vlastně loňská výstava doplněná 
o  fotodokumentaci z  Festivalu 2013 . Přiznám 
se, sama jsem byla překvapená, jak dobře vy-
padaly promítané fotky na  plátně . Historie 
festivalů byla zajímavá a  zajímavé byly i  reak-
ce obrnářů, když viděli své známé . Prezentaci 
s  námi zhlédli i  hosté setkání: zmínění nový 
Generální ředitel SLL Janské Lázně Ing . Rudolf 
Bubla a zástupce starosty města . 

Následoval projev Ing .  Bubly . Pan generál-
ní ředitel se projevil jako perfektní rétor, jeho 
skoro hodinové vystoupení se dobře poslou-
chalo . Dopodrobna nám vylíčil stav lázeňství 

po  Hegrově reformě, ekonomický stav a  pod-
mínky, za  jakých vstupoval na půdu Janských 
Lázní . V  současné době vidí vývoj lázní opti-
misticky . I  když předloni pro nedostatek paci-
entů hrozil lázním krach, letos se budoucnost 
lázní vyvíjí slibně . Příznivý vývoj ovlivnilo vlíd-
nější klima na  lázeňském trhu, větší zájem pa- 
cientů i vstřícnější přístup zdravotních pojišťo-
ven . V  samotných lázních se od  začátku roku 
částečně proměnil interiér, nově je v  provozu 
odborný léčebný ústav, o  který je zájem . Stá-
le však platí kritizovaný indikační seznam pro 
lázeňskou péči, který zkrátil hrazené pobyty 
a omezil možnost jejich opakování . Ten by se 
ale měl po  Novém roce změnit pro nás k  lep-
šímu . V diskusi obrnáři kladli konkrétní dotazy 
spojené s  léčbou, ale nejsem si jistá, jestli je 
pan ředitel Bubla uspokojil – opět se projevi-
la jeho výborná rétorika . Tak snad to bude vše 
lepší a budeme se těšit na příští setkání s ním .  

Kolonáda po  celou dobu patřila obrná-
řům . Vystřídali se zde i naše kapely Polio Mu-
sic s  Karlem Novotným a  Polio Melody Band 
tentokrát bez kapelníka Vaška Filipa (ten si 
těsně před festivalem poranil nohu) . Úspěšně 
ho nahradil Mirek Baručák, ale na Vaška jsme 
všichni mysleli . „Banďáci“ se představili i v Re-
laxu u  Moravce . Počasí bylo příjemné, tak se 
i vesele hrálo a zpívalo . Festival úspěšně zavr-
šil společenský večer s Vosa Bandem a našimi 
přáteli Vosáhlovými . 

Na  závěr chci vyslovit poděkování spoluor-
ganizátorům – Státním léčebným lázním, s .p . 
a Městskému úřadu Janské Lázně za technické 
zajištění dobrého průběhu našeho festivalu . 

mm

Projev Ing. Rudolfa Bubly Se zaujetím posloucháme
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Prezentace 15 let festivalů Obrnáři obrnářům a o obrnářích
Prezentace měla u vás úspěch a mnozí jste 

projevili o ní zájem . Výbor Asociace polio roz-
hodl, že po Novém roce vám na požádání CD 
nosič s touto nahrávkou poskytneme za cenu 
120 Kč . 

Objednat CD s prezentací si můžete u tajem- 
nice Ludviky Bradové na tel . čísle: 723 138 611  

nebo e-mailové adtrese: lubra@volny .cz . Lud- 
vika Bradová vám podá konkrétní informace 
k objednávce .

CD s prezentací bude po Novém roce k dis-
pozici také přímo v Janských Lázních u pana 
Bohouše Navrátila, na  ulici Lázeňská 36 (Kon-
zum), tel . číslo: 724 021 845 . 

Ukázka z prezentace 15 let festivalů Obrnáři obrnářům a o obranářích .
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Krátke ohliadnutie za konferenciou EPU v Amsterdame
O existencii a aktivitách Európskej únie po-

lio (European Polio Union, EPU) na  stránkach 
Zpravodaja bola reč už viackrát, v pamäti určite 
ešte máme valné zhromaždenie EPU, ktoré sa 
koncom augusta 2012 konalo v  „našich“ Ján-
skych Lázňach a ktoré bolo pre mnohých z nás, 
ale i  pre zahraničných hostí silným a  zaujíma-
vým zážitkom . 

Dnes by som vás chcel len krátko informo-
vať o konferencii, ktorú zorganizovala EPU kon-
com júna tohto roka v Amsterdame, hlavnom 
a  najväčšom meste Holandska . Konferencia 
s názvom „Postpoliomyelitický syndróm – stav 
bez bariér“ bola už druhou v poradí, ktorú EPU 
zorganizovala (prvá sa uskutočnila v septembri 
2011 v Kodani, Dánsko) a podľa všetkého aj táto 
bola viac ako úspešná .

Na konferencii sa zúčastnilo viac ako 350 ľudí 
z  35 krajín, zastúpené však boli okrem Južnej 
Ameriky a  Antarktídy všetky kontinenty . Zlože-
nie účastníkov naplnilo zámer organizátorov, 
dať dokopy jednak odborníkov z viacerých ob-
lastí medicínskej praxe (ortopédov, neurológov, 
chirurgov, fyziatrov, fyzioterapeutov, rehabi-
litačných pracovníkov) a  tiež obrnárov samot-
ných, a to z viacerých kontinentov a krajín . Ne-
vyšla síce o tom žiadna štatistika, ale myslím, že 
to mohlo byť tak 50 na 50 . Za zmienku ešte stojí, 
že z tzv . východnej Európy či z krajín bývalého 
východného bloku boli na konferencii zastúpe-
né len Bulharsko, Gruzínsko, Poľsko, Slovinsko 
a Slovensko . 

Odborný program konferencie intenzívne 
prebiehal počas troch celých dní jednak v ple-
nárnych zasadnutiach, ale najmä v  paralelne 
bežiacich workshopoch, čo spolu s posterovou 
sekciou predstavovalo niekoľko desiatok pre-
zentácií na  rôzne témy, ústrednou témou pri-
tom bola však problematika postpoliomyeli-
tického syndrómu vo všetkých jeho aspektoch . 

Základným poznatkom z účasti na konferen-
cii bolo, že problémy, ktorým ako obrnári čelí-
me tu u nás doma, v Čechách aj na Slovensku, 
sú veľmi podobné tým, ktorým čelia obrnári 
všade inde na  svete, samozrejme, rozdiely tu 
sú, poniektoré dokonca aj v  náš prospech . Po-
čas tých troch amsterdamských dní som si tiež 
uvedomil, že obrnári tu v Európe alebo v Sever-
nej Amerike či Austrálii môžeme byť príkladom 
dobrej i menej dobrej praxe (teda ako má, resp . 
nemá vyzerať starostlivosť o obrnárov) pre kra-
jiny Afriky a Ázie, v ktorých sa obrnu ako akútne 
ochorenie podarilo eradikovať len pomerne 
nedávno a kde sú dnes tisíce detí a mladých do-
spelých s následkami po detskej obrne, akými 
sme boli pred desiatkami rokov i my .

Ku konferencii v  Amsterdame by som sa 
chcel vrátiť trochu podrobnejšie neskôr, v  na-
sledujúcom čísle Zpravodaja, rád by som infor-
moval najmä o odborných príspevkoch, ktoré 
sa venovali rôznym medicínskym a sociálnym 
aspektom detskej obrny a  postpoliomyelitic-
kého syndrómu a ktoré by mohli byť obohate-
ním a inšpiráciou pre nás tu doma .  

PhDr. Štefan Grajcár 
predseda Asociácie polio v SR

Podpora petice slovenské Asociace polio
Začátkem července jsem se na mnohé z vás 

prostřednictvím e-mailu obrátila, aby jste pod-
pořili iniciativu slovenských obrnářů a  jejich 
petiční akci . 

Všichni víme, jakou situaci mají slovenští 
obrnáři v  poskytování lázeňské léčby . Na  roz-
díl od nás jim od roku 2005 není poskytována 

komplexní lázeňská léčba tak, jak je to u  nás . 
Z  veřejného pojištění jim je hrazena pouze 
zdravotní péče, ostatní náklady za  ubytování 
a  stravu si musí plně hradit sami . Pro mnohé 
je tato léčba nedostupná a znamená mnohem 
rychlejší zhoršování následků poliomyelitidy 
a postpoliosyndromu .

Autor s předsedou EPU  
Johnem McFarlanem a jeho manželkou
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Proto se rozhodli formou Petice zvrátit ten-
to stav . Cílem petiční akce bylo:
1 . Zařadit „Postpoliomyelitický syndrom“ 

do seznamu prioritních onemocnění 
dle mezinárodní klasifikace .

2 . Docílit změnu v Indikačním seznamu pro 
lázeňskou péči zařazením z kategorie B 
do kategorie A, kde je lázeňská péče plně 
hrazena z veřejného zdravotního pojištění .

Podporu bylo možno vyjádřit elektronicky 
nebo fyzicky na petiční archy . Elektronicky jste 
mohli podepsat po  obdržení mého e-mailu 
a na petiční archy, které jste obdrželi v příloze . 
V  Janských Lázních jste mohli podpořit petici 
přímo na Festivalu . Velké díky patří Blance Ko-
látorové, která trpělivé sepisovala petiční pod-
porovatele .

V  den uzávěrky Petice 24 . 10 . 2014 předse-
da slovenské AP PhDr . Štefan Grajcár odevzdal 
na Ministerstvu zdravotnictví SR 364 petičních 
archů, na  kterých bylo celkem 6  683 podpisů, 
a  kopii petice z  internetové stránky, kterou 
podpořilo 428 signatářů, suma sumárum to 
bylo 7 111 podpisů pod touto peticí . 

Štefan Grajcár k tomu řekl: Naša vec pokraču-
je ďalej, urobili sme jeden dôležitý krok, teraz bu-
deme čakať, ako na našu petičnú akciu zareaguje 
ministerstvo. Verím, že sa dostaneme k slovu a že 
dostaneme šancu svoje požiadavky zdôvodniť 
a  obhájiť, verím, že prevážia odborné argumen-
ty a  zmenu sa nám podarí dosiahnuť. Držme si 
k tomu palce. 

Palce držíme i my!
mm

O nás, mezi námi
Světový den polio – 24. října 2014 Budapešť

Pod tímto názvem zorganizovali naši ma-
ďarští přátelé jednodenní konferenci . Protože 
jsem byla v  Piešťanech, kde jsem se s  maďar-
skými organizátory setkala, a  že umím trošku 
maďarsky, pověřil mě výbor AP, abych nás 
na  této konferenci zastupovala . Polio nadace 
v Maďarsku měla jeden z cílů pozvat i zástupce 
české, slovenské a  polské organizace obrnářů, 
aby ti informovali o  situaci a  problémech, se 
kterými se potýkají . Rozeslali nám témata, kte-
rých jsme se měli přidržovat . Tak jsem se podle 
toho pustila do  studia dostupných informací 
na našich – ale i jiných – webových stránkách . 
K tomu jsem přidala informace o naší asociaci 
a  materiál zpracovala . Příspěvek Poliomye-
litida a  obrnáři v  ČR je takovým průřezem 
epidemiemi polio, vymýcením polioviru, léčeb- 
nými metodami chronických pacientů, post-
poliosyndromem, současnou situací v  oblasti 
zdravotnictví a  sociálního zabezpečení a  již 
vzpomínanou činností Asociace polio . Na  ná-
vrh našeho pana předsedy J . Beneše je tento 
příspěvek součástí dnešního Zpravodaje, abys-
te se s  ním mohli seznámit také, případně jej 
ukázat svým ošetřujícím lékařům . 

Do Budapešti jsem se moc těšila . Byla jsem 
zvědavá, jestli potkám další známé obrnáře . 
Měla jsem velikou možnost, protože v  speciali-
zované základní škole a  střední odborné škole 
internátní pro zlepšení pohyblivosti se sešlo 

přes sto maďarských obrnářů . Areál školy byl 
vhodně zvolený . Secesní budova moderně za-
řízená je zcela bezbariérová . Ve  vestibulu nás 
vítali organizátoři a  hloučky obrnářů s  berlič-
kami, hůlčičkami, na elektičácích nebo na elek-
trických skůtrech . Hned jsme se cítili jako mezi 
svými . V přednáškové místnosti ještě Nagy Erz-
sébet natáčela spot o konferenci pro maďarskou 
televizi . Potom už následoval oficiální program .

Úvodního slova se ujal předseda maďarské 
nadace polio Kertész Tomás s  informacemi 
o  aktivitách organizace . O  škole, ve  které se 
konference konala a která působí v rámci Ústa-
vu jednotné pedagogické metody, v krátkosti 
informoval její ředitel . Následovaly dvě hlavní 
přednášky konference: Postpoliosyndrom a te-
rapeutické možnosti léčby a  Diagnostika PPS, 
léčba a rehabilitace . Přednesly je vedoucí fyzio- 
terapeutka Valerie Andorné Alcsics a  rehabili-
tační sestra Anita Simon z lázní Hévíz   

Schweitzer Klára prezentovala obsáhlou 
souhrnnou zprávu z konference EPU v Amster-
dame . Obdivovala jsem, kolik materiálů přelo-
žila do maďarštiny! 

Po  obědě následovaly prezentace české 
a  slovenské Asociace polio . Já jsem přítomné 
přivítala v maďarském jazyce s těmito slovy: 

Vítám vážené hosty a  srdečně zdravím tuto 
velkou maďarskou poilo rodinu! Jsem ráda, že 
opět potkávám staré, ale i nové obrnáře. 
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Ani nevím, jakým 
jazykem mám mluvit. 
Vím, že pro vás by byla 
nejpřijatelnější maďar-
ština. Ale nejsem v  ní 
tak dobrá. Moje zna-
losti pramení z  dětství, 
kdy jsem jezdila za  ba-
bičkou do  Békéscsaby 
a  chtěla jsem se do-
mluvit s rodinou. Tehdy 

se na  mne nalepila takzvaná kuchyňská řeč. No 
a  mohla bych mluvit slovensky, protože jsem 
rodilá Slovenka, bydlící v  Trenčíně do  roku 1998 
a  od  tohoto roku v  české Ostravě. Nakonec asi 
budu mluvit česky, protože zastupuji českou Aso-
ciaci polio. A Felegyi Károlya poprosím, aby vám 
můj příspěvek prezentoval v maďarštině. 

Příspěvek jsem doplnila bohatou fotodoku-
mentací z našich akcí pro obrnáře . Následoval 

předseda slovenské asociace Štefan Grajcár, 
který aktuálně, kromě daných témat, poinfor-
moval o  právě ukončené petiční akci . Polsko 
na  návrh zúčastnit se konference nereagova-
lo, proto krátce vystoupila obranářka, která se 
v polských lázních s poliomyelitidou léčila . 

Na závěr konference byl promítnut film s té-
matem Jaký je účel medicíny a biotechnologie 
pro zlepšení lidských schopností . Většina kon-
statovala, že pro nás je už toto téma neaktuál-
ní, ale film byl zajímavý . Souvisel i s  lékařskou 
a lidskou etikou . V přestávkách jsme se ve ves-
tibule měli možnost seznámit s  vystavenými 
pomůckami a  bohatým sortimentem firem 
Meyra a Otto Bock .  

Při loučení a  odchodu zazněla milá slova 
maďarských obrnářů, abychom přijeli i  příště . 
Proč ne? Vždyť nebýt obrny, nikdy bychom se 
nesetkali . 

Mária Mruzková

Společná fotografie s maďarskými organizátory
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Najednou nejsou…
Zradilo ji srdíčko

V  Jankách nám ji stále něco připomíná .  
Však se nás také v dobách svého zdraví napro-
háněla po zdejších kopcích, až jsme někdy, ne-
majíc takovou výdrž jako ona – někdejší spor-
tovkyně – vysloveně reptaly . A tak jsme slézaly 
hory a  doly, navštěvovaly malebný „klauzák“, 
rády zaskočily na  hudební večery Pacienti pa-
cientům, na minigolf… 

Koncem září by paní Eva Kutscherauerová 
oslavila sedmdesátiny, ale náhle a  nečekaně 
jí selhalo srdce . Odešla nám usměvavá dobrá 
kamarádka, člověk vždy ochoten pomoci tomu, 
kdo to právě potřeboval .

Vzpomeňte, prosím, s námi!
mia, jav

Všudybyl Standa
Se Standou Rajchotem jsme se naposled se-

tkaly na  letošní jarní janskolázeňské rekondici . 
Známe ho s Vendulkou už několik let . Se svým 
električákem byl rychlý a všude ho bylo vidět 
i  díky sympatické vizáži a  krásným prošedivě-
lým vlasům . Po smrti manželky byl trochu ne-
vrlý, s pesimistickou náladou . Ale letos jakoby 

se rozzářil! Chválily jsme ho, že je na něm vidět, 
jak je spokojený a usměvavý . 

Za necelé dva měsíce přišlo parte ze Strako-
nic… a Standa najednou není… Bylo mu 69 let . 

Je nám to moc líto .
mm

Bude nám chybět
V polovině listopadu zemřela další osobnost 

obrnářské rodiny a hudební party Polio Music, 
její klávesista Zdeněk Kobes . Také jezdil už ně-
kolik let na elektrickém vozíku a taktéž se hbitě 
na něm pohyboval . S manželkou Naďou často 
jezdívali do  Janských Lázní nejenom na  pravi-
delná hraní s kapelou, ale jenom tak, na otočku 
za  známými . Rádi jsme je viděli, popovídali si, 
zavzpomínali, zazpívali . 

Ne vždy to měl Zdeněk v  životě lehké, ale 
podzim života měl pěkný . A my jsme byli rádi, 
když nám zahrál s kapelou nebo i sám . Bylo to 
vždy příjemné . 

Bude nám chybět…  
mm

Vzpomínáme
na naše přátele a kamarády, kteří nás opustili:
Marie Brožíková z Plzně (62 let)
Růžena Holušová z Opavy (81 let)
Bedřich Chadima z Předhradí (79 let)
Zdeněk Kobes z Trutnova (75 let)
Marcela Motlová z Českých Budějovic (67 let)
Josef Možíš z Holešova (80 let)
Jaroslava Nosová ze Solnice (80 let)
Miloslava Pinkavová z Prahy 8 (68 let)
Stanislav Rajchot ze Strakonic (69 let)
Pavel Semerád z Prahy 4 (78 let)

Naďa se svým Zdeňkem
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Vláda podpořila snazší výměnu průkazu pro handicapované 
Od ledna příštího roku si budou moci držite-

lé průkazu TP, ZTP a ZTP/P vyměnit tyto průka-
zy bez zbytečných administrativních průtahů 
a správního řízení, které by znovu posuzovalo 
jejich zdravotní stav . Několik set tisíc držitelů 
průkazů mimořádných výhod a průkazů osoby 
se zdravotním postižením nemusí v  nejbližší 
době absolvovat nové posouzení zdravotního 
stavu, které by měl podle platné legislativy ab-
solvovat každý žadatel do konce roku 2015 .

Nárok na  příspěvek na  mobilitu bude na-
víc nově vázán přímo na nárok na průkaz OZP . 
Schválená úprava je dobrou zprávou, neboť 
umožní dřívější přiznání příspěvku na mobilitu .

„Novela zákona byla připravena na základě 
jednání s organizacemi osob se zdravotním po-
stižením jako krok ke zjednodušení a urychlení 
výměny průkazů osob se zdravotním postiže-
ním, která by jinak byla podle platné právní 
úpravy mnohem náročnější, a  to zejména pro 

držitele těchto průkazů,“ vysvětlila ministryně 
Marksová .

Výměna se týká průkazů mimořádných vý-
hod vydaných podle předpisů účinných před  
1 . lednem 2012 a průkazů vydaných podle před-
pisů účinných v  letech 2012 až 2013 . Platnost 
těchto průkazů končí nejpozději dnem 31 . pro-
since 2015 . Podle České správy sociálního za-
bezpečení přijetí navrhované úpravy znamená, 
že nebude muset požadovat navýšení mzdo-
vých nákladů a  nákladů spojených s  úhradou 
zdravotních výkonů ve výši více než 75 milionů 
korun . O tuto sumu ze státního rozpočtu by mu-
sela žádat, kdyby k právní úpravě nedošlo .

„Jde o  to, aby celý systém přechodu byl ply-
nulý a  přinášel co nejméně nesnází osobám se 
zdravotním postižením,“ zdůraznila náměstky-
ně ministryně pro sociální a rodinnou politiku 
Zuzana Jentschke Stőcklová .

Petr Habáň, tiskový mluvčí, 3. 9. 2014

Vrací se institut osoby zdravotně znevýhodněné 
Senát ČR schválil novelu zákona č . 435/2004 

Sb ., o zaměstnanosti, kterým se navrací institut 
osoby zdravotně znevýhodněné zpět do  na-
šeho zákonodárství . Zákon stanoví, že osoby, 
kterým dosud platí institut osoby zdravotně 
znevýhodněné, jsou nadále těmito osobami, 
a  to do  doby, do  které jim byl institut osoby 
zdravotně znevýhodněné přiznán .

To znamená, že pokud osobě byl stanoven 
statut osoby zdravotně znevýhodněné do  doby 
například 30 . 6 . 2015, tak tento statut jí platí i po  
1 . 1 . 2015 . V případě, že se občan domnívá, že spl-
ňuje podmínky osoby zdravotně znevýhodněné, 
musí písemně požádat Okresní správu sociálního 
zabezpečení . Odvolacím orgánem v  této věci je 
Česká správa sociálního zabezpečení .

Zákon dále stanoví příspěvek pro zaměstna-
vatele, kteří zaměstnávají osoby zdravotně zne-
výhodněné ve výši 5000 Kč měsíčně . Po 12 mě-
sících může současně zaměstnavatel požádat 

o  příspěvek na  režijní náklady ve  výši 1000 Kč 
měsíčně, přičemž u OSVČ je možné, aby tento 
příspěvek byl přiznán ve výši 2000 Kč měsíčně . 

Schválená novela zákona o  zaměstnanosti 
bude účinná od 1 . 1 . 2015, přičemž část II . toho-
to zákona nabude účinnosti již prvním dnem 
kalendářního měsíce následujícího po dni jeho 
vyhlášení . Je to část, která umožňuje obnovit 
statut osoby zdravotně znevýhodněné v  pří-
padech, kdy této osobě končí statut do konce 
roku 2014 . To znamená, nemělo by dojít k pře-
rušení tohoto institutu u těchto osob . NRZP ČR 
se bohužel nepodařilo prosadit větší finanční 
podporu zaměstnavatelům zaměstnávajícím 
osoby zdravotně znevýhodněné . Od 1 . 1 . 2015 
bude tudíž snížena částka na  podporu za-
městnávání osob zdravotně znevýhodněných 
i u těch zaměstnavatelů, kteří doposud dostá-
vají příspěvek 8000 Kč .

Zdroj: NRZP ČR 

Ministr Němeček: Plním další slib pacientům, prodlužujeme  
pobyty v lázních 

Lázeňský pobyt u  těžkých nemocí automa-
ticky o  týden delší než dosud, možnost opa-
kovaných léčebných pobytů a  zcela otevřené 
možnosti z  hlediska délky pobytu pro dětské 

pacienty . To jsou hlavní změny, které od příštího 
roku přinese vládou schválená novela zákona 
o veřejném zdravotním pojištění, připravená mi-
nistrem zdravotnictví Svatoplukem Němečkem . 



Pr
áv

ní
, s

oc
iá

ln
í a

 z
dr

av
ot

ní
 p

or
ad

na

16

Stávajících jedenadvacet dnů základní délky 
léčebného pobytu u  vážně nemocných dospě-
lých pacientů po operacích, úrazech a při těžkých 
chronických onemocněních například oběhového, 
dýchacího nebo pohybového ústrojí, se od  led-
na 2015 prodlouží u  komplexní léčby na  28 dnů . 
U  dětí bude jak základní, tak opakovaný pobyt 
vždy 28 dnů . Na základě doporučení lékaře bude 
možné základní i opakované pobyty prodlužovat 
podle potřeby . U  některých onemocnění, kde je 
dosud léčba hrazena jako příspěvková, bude nově 
hrazena jako komplexní a  pacient tedy nebude 
muset jako dosud hradit pobyt a stravu . 

„Jsem rád, že čeští pacienti budou moci opět jezdit 
do lázní na dobu skutečně potřebnou k tomu, aby je-
jich organismus plně reagoval na takovou léčbu. Dů-
ležitá je také možnost lázně nemocnému prodloužit 
a pobyt opakovat podle jeho aktuálního zdravotního 
stavu,“ konstatoval ministr Svatopluk Němeček . „Pl-
níme tak další slib, ke kterému jsme se zavázali v pro-

gramovém prohlášení vlády, že významně usnadníme 
přístup našich pacientů k lázeňské léčebně rehabilitač-
ní péči,“ dodal ministr zdravotnictví . 

Původní ministerskou vyhlášku z roku 2012, 
která zkrátila délku pobytu v  lázních a  snížila 
výši příspěvků, zrušil Ústavní soud v  dubnu 
letošního roku . Ve  svém nálezu konstatoval, 
že nárok na  pobyt pacienta v  lázních, typicky 
délka léčebného pobytu, možnosti jeho pro-
dloužení nebo následného opakování, musí 
vyplývat přímo ze zákona . Ministerská lázeňská 
vyhláška pak může regulovat pouze odborná 
medicínská kritéria a další podrobnosti, týkající 
se uplatňování nároku na lázeňskou péči . 

V novele zákona Ministerstvo zdravotnictví ne-
přidalo do seznamu žádnou novou indikaci, v ně-
kolika konkrétních případech však došlo ke zmír-
nění podmínek a zpřesnění některých ustanovení 
tak, aby nebylo pochyb o nárocích pacienta . 

Tisková zpráva MZ ČR, 3. 9. 2014 

Indikační seznam pro lázeňskou léčebně rehabilitační péči o dospělé
Platný od 1 . 1 . 2015 – výňatek pro Nemoci nervové

VI NEMOCI NERVOVÉ
Stanovený přírodní léčivý zdroj: Přírodní minerální voda sirná – skupina B (sirná), přírodní minerální voda jodová, přírodní minerální voda termální teplá až horká (nad 35 °C), 
přírodní minerální voda radonová, přírodní minerální voda hydrogenuhličitano-vápenato-sodná, přírodní minerální voda.
Vyšetření: Odborné neurologické vyšetření včetně laboratorních a funkčních vyšetření, u radikulárních syndromů též rentgenové vyšetření (RTG) nebo jiná zobrazovací metoda 
příslušné části páteře (popis snímků, anatomický i funkční popis) ne starší 6 měsíců, u cervikokraniálních a cervikobrachiálních syndromů též elektrokardiografie (EKG).

A

Číslo 
indikace Indikace Odborná kritéria pro poskytnutí lázeňské léčebně  

rehabilitační péče Lázeňské místo

VI/1 • Obrna lícního nervu.
• Postpoliomyelitický syndrom
• Chabé obrny, mimo 
poúrazových, včetně poinfekční 
polyradikuloneuritis v návaznosti 
na ukončení akutní fáze.

Ošetřující lékař, který péči doporučuje:
Neurolog nebo rehabilitační lékař.
Zabezpečení zdravotní péče ve zdravotnickém zařízení  
poskytovatele lázeňské léčebně rehabilitační péče.  
Dostupnost zdravotnického pracovníka: 
Ergoterapeut a neurolog.

Buchlovice, Hodonín, Jáchymov, Janské Lázně, Karlovy Vary, 
Klimkovice, Kostelec u Zlína, Lázně Darkov, Lednice, Luhačovice, 
Ostrožská Nová Ves, Slatinice, Teplice, Velké Losiny

B

Číslo 
indikace Indikace

ZÁKLADNÍ léčebný pobyt 
způsob poskytování lázeňské léčebně rehabilitační péče:  
K (komplexní) nebo P (příspěvková)  
• další odborná kritéria vztahující se k jednotlivým indikacím 
• délka léčebného pobytu 
• lhůta pro nástup léčebného pobytu 
• možnost prodloužení

OPAKOVANÝ léčebný pobyt 
způsob poskytování lázeňské léčebně rehabilitační péče:  
K (komplexní) nebo P (příspěvková)  
• další odborná kritéria vztahující se k jednotlivým indikacím 
• délka léčebného pobytu 
• lhůta pro nástup léčebného pobytu 
• možnost prodloužení

VI/1 • Obrna lícního nervu.
• Postpoliomyelitický syndrom
• Chabé obrny, mimo 
poúrazových, včetně poinfekční 
polyradikuloneuritis v návaznosti 
na ukončení akutní fáze.

K 28 dnů

Obrna lícního nervu v akutní fázi, pokud  není soustavná 
ambulantní nebo lůžková rehabilitační péče efektivní.

Postpoliomyelitický syndrom.

Ostatní nemoci po dobu trvání chabé periferní obrny s doloženou 
elektromyografií (EMG) a po dobu pozvolné úpravy funkcí.

Možnost prodloužení.

K 28 dnů

Postpoliomyelitický syndrom.

1× v průběhu kalendářního roku.

Možnost prodloužení.

P 21 dnů, v indikovaných případech P 14 dnů

Ostatní nemoci po dobu trvání chabé periferní obrny s doloženou 
elektromyografií (EMG) a po dobu pozvolné úpravy funkcí.

Ďakujem vám, doktor Salk
Kto si 28 . 10 . 2014 otvoril Google, tomu za-

iste neunikla nevšedná milá úvodná grafika 
s postavičkami malých detí a ich rodičov, ktorí 

niesli malý transparent s  týmto heslom . Išlo 
o pripomienku stého výročia narodenia virolo-
ga a výskumníka doktora Salka .
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Kto bol Jonas Edward Salk? Ako už Google 
naznačil, narodil sa 28 . 10 . 1914 ako prvé z troch 
detí rusko-židovským rodičom Danielovi a Dore 
v  najchudobnejšej časti New Yorku – v  Harle-
me . Neskôr sa rodina presťahovala do Bronxu . 
I  keď rodičia neoplývali bohatstvom, rozhodli 
sa svojim trom synom (Jonas, Herman a  Lee) 
dopriať kvalitné štúdium . Herman sa stal ve-
terinárom a  Lee bol detský psychológ . Jonas 
sa ako 16 ročný dostal na  strednú školu pre 
nadané deti City College v New Yorku . Už tu sa 
prejavil ako perfekcionalista . Bol známy tým, 
že prečítal všetko, čo sa mu dostalo do  ruky . 
Vo veku 20 rokov získal titul bakalára v odbo-
re chémia . Na  naliehanie svojej matky odložil 
ambície stať sa právnikom a namiesto toho sa 
sústredil na prijatie na lekársku fakultu . Zapísal 
sa na Newyorskú Univerzitu . Počas štúdií si pri-
vyrábal ako laborant a v lete ako inštruktor v tá-
bore . Nejavil veľké ambície stať sa praktickým 
lekárom . Skôr inklinoval k výskumu, konkrétne 
v oblasti biochémie, neskôr bakteriológie . Jeho 
želaním bolo pomôcť ľudstvu všeobecne, nie 
len jednotlivým pacientom .

V  roku 1941 v  rámci postgraduálneho štúdia 
začal pracovať vo virologickom laboratóriu u dok-
tora Thomasa Francisa na Michiganskej Univerzite . 
Pre Rockefellerovu nadáciu sa zapojil do  výsku-
mu vírusu chrípky typu B . Po  absolvovaní lekár-
skej fakulty Salk začal pracovať ako štábny lekár 
v  newyorskej nemocnici Mount Sinai . Po  vypuk-
nutí 2 . svetovej vojny Salkovi, i keď už rodenému 
Američanovi, nebol ľahostajný osud i  budúcnosť 
Európy . Zo solidarity k Židom v Poľsku začali nosiť 
mladí americkí židovskí lekári a  stážisti odznaky 
podpory . Na  naliehanie riaditeľa nemocnice ich 
však odstránili, aby nimi neznepokojovali svojich 
pacientov . Po ukončení praxe v nemocnici Salk žia-
dal o trvalé miesto vo výskume . Po určitých peripe- 
tiách a pre nedostatok miesta sa opäť za pomoci 
Thomasa Francisa dostal k výskumu a vývoju chríp-
kovej vakcíny v  Michigane pre americkú armádu . 
Spolu vyvinuli očkovaciu látku proti chrípke, ktorú 
začali používať na vojenských základniach .

V roku 1947 sa Salk rozhodol nájsť inštitúciu, kde 
by mohol riadiť svoje vlastné laboratórium . Po tom, 
čo ho tri inštitúcie odmietli, dostal ponuku pracovať 
na Lekárskej fakulte Pittsburskej univerzity . K dispo-
zícii však dostal stiesnené, nevyhovujúce suterénne 
priestory v starej mestskej nemocnici . S pomocou 

dotácie rodiny Mellonovej sa mu podarilo vytvoriť 
virologické laboratórium, v ktorom pokračoval vo 
výskume chrípky . Neskôr bol oslovený riaditeľom 
výskumu Národnej nadácie pre detskú obrnu, 
ktorej zakladateľom bol prezident Franklin D . Roo-
sevelt, s požiadavkou podieľať sa na výskume tej- 
to choroby . Salk rýchlo ponuku prijal . Ani nie 
preto, že by ho obrna nejako zvlášť zaujímala, 
skôr z  dôvodov finančných, keďže jeho labo-
ratórium v  Pittsburghu nutne potrebovalo pe- 
niaze . Za  finančnej pomoci Nadácie Salk mohol 
dobudovať svoje laboratórium a  do  výskumného 
tímu prijať ďalších lekárov .

Bola to veľká výzva a ešte väčšia zodpovedno-
sť, najmä v čase, keď titulky novín písali o obrne 
ako o pohrome, keď rodičia čelili dileme a poci-
tom osobnej bezmocnosti uprostred nekontro-
lovateľnej epidémie . Dovtedy sa vedci pokúšali 
vyvinúť rôzne vakcíny, ale väčšinou neúspešne . 
Salk sa rozhodol ísť inou cestou, využil tzv . mŕtvu 
vakcínu . Bol presvedčený o tom, že ak je organi-
zmus umelo vystavený neškodnej forme vírusu, 
telo si samo začne tvoriť protilátky, ktoré zničia 
a zabijú nebezpečnú formu vírusu, ak ním bude 
v  budúcnosti organizmus infikovaný . Na  rozdiel 
od Pasteura veril, že ochranná imunita by sa moh-
la vytvoriť bez infekcie živým vírusom . To už po-
tvrdil pri vývoji vakcíny proti chrípke .

Pomocou formaldehydu Salk zneškodnil 
poliovírus, ale nie natoľko, aby porušil po-
trebnú imunitnú odpoveď na  tvorbu proti-
látky . Tento krok bol nevyhnutný na  získanie 
množstva čistého vírusu potrebného k vývoju 
a  výrobe vakcíny . Výsledná injekčná vakcína 
bola testovaná najprv na  opiciach a  potom 
na  mentálne postihnutých deťoch . Zakrátko 
bola vakcína podaná dobrovoľníkom . Salk si 
ju podal sám, svojej manželke, trom svojim 
deťom a laboratórnemu personálu . U všetkých 
sa vyvinuli protilátky proti obrne bez nežiadu-
cich vedľajších účinkov . A tak konečne, v roku 
1954, sa začalo očkovanie jedného milióna detí 
vo veku od šesť do deväť rokov . Dňa 12 . apríla 
1955, presne 10 rokov po smrti prezidenta Ro-
osevelta, na základe výsledkov bolo očkovanie 
vyhlásené za účinné a bezpečné .

Na  druhý deň sa konali modlitebné zhro-
maždenia v kostoloch a synagógach, kostolné 
zvony zvonili po  celej krajine, v  továrňach sa 
na chvíľu zastavila práca . Jeden obchodník na-
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maľoval nápis na výklad svojho obchodu: „Ďa-
kujem vám, doktor Salk“.

Bolo to, akoby skončila vojna . V nasledujú-
cich rokoch boli zaočkované milióny detí na ce-
lom svete . Počet obetí detskej obrny rapídne 
klesol . Doktor Salk sa stal národným hrdinom . 
Získal mnoho ocenení, vyznamenaní, medai-
lí . V  roku 1958 sa dostal do  Polio siene slávy, 
v 2007 do kalifornskej siene slávy .

Svoj objav si Salk patentovať nedal . Na svoje 
konto si mohol pripísať najmenej 7 miliárd do-
lárov . Miesto toho nechal práva voľné, aby boli 
vakcíny naozaj lacné a mohli sa dostať aj do chu-
dobnejších krajín sveta . Tento krok zdôvodnil 
tým, že nechať si patentovať liek proti obrne by 
bolo rovnaké ako „nechať si patentovať slnko“ .

Už v roku 1955 predstavil americký profesor 
Albert Sabin (1906–1993) jednoduchšiu, tzv . 
„živú“ perorálnu vakcínu . Salkova metóda mala 
vtedy nižší výskyt nežiaducich účinkov, ale tiež 
o niečo nižší účinok . Sabinova vakcína poskytla 
vyššiu mieru ochrany organizmu . Medzi oboma 
lekármi panoval nepriateľský vzťah . Výskumy 
preukázali, že Sabinova metóda bola vhodnej-
šia na použitie skôr v oblastiach, kde bola detská 
obrna endemická (t . j . vyskytujúca sa len na urči-
tom území) . Živá Sabinova vakcína sa podávala 
vo forme kvapiek do úst a mŕtva Salkova vakcína 
ako injekcia . Aj keď sa istý čas používala injekčná 
Salkova forma očkovania, Sabinova vakcína vo 
forme kvapiek „zvíťazila“ . Jej podanie bolo totiž 
jednoduchšie a  lacnejšie .Napokon obaja vedci 
boli ocenení Prezidentskou medailou Slobody, 
najvyšším americkým vyznamenaním pre civil-
né osoby, Salk v roku 1977, Sabin v roku 1986 .

V Československu bolo koncom päťdesiatych 
rokov minulého storočia hlásených v priemere 
600 ochorení a 50 úmrtí ročne . V roku 1957 sa 
v Československu začalo očkovať Salkovou vak-
cínou, o rok neskôr sa prešlo na Sabinovu me-
tódu . Patrili sme k prvým štátom na svete, kde 
po zavedení celoplošnej vakcinácie v roku 1960 
prenosná detská obrna vymizla . Naša republika 
bola dokonca dávaná za vzor v povinnom očko-
vaní . Dnes sa proti nej každoročne očkuje viac 
ako 98 percent detí . Po celú dobu sa u nás po- 
užíva Sabinova očkovacia metóda . Od  roku 
2000 sa v USA používa len Salkova metóda .

Tento vedecký úspech dovolil Salkovi usku-
točniť si jeho veľký sen . V kalifornskom San Die-

gu vo štvrti La Jolla v roku 1963 založil „Salkov 
ústav pre biologické štúdiá“ (The Jonas Salk In-
stitute for Biological Studies) na podporu mo-
derných vedeckých výskumov . Dnes zamest-
náva 850 výskumníkov a patrí medzi najlepšie 
vedecké inštitúcie na svete v oblasti neurovied 
a  behaviorálních vied . Koncom minulého sto-
ročia sa zameral na výskum vakcíny proti AIDS, 
žiaľ neúspešne .

Ešte pár viet o  jeho osobnom živote . Ako 
študent sa zamiloval do  Donny Lindsayovej, 
dcéry bohatého manhattanského zubára . Jeho 
budúcemu svokrovi sa tento vzťah nepozdá-
val, keďže Jonas pochádzal z  chudobnějších 
pomerov . Napokon však súhlasil s  podmien-
kou, ak jeho budúci zať získa titul doktora me-
dicíny (MD), čo sa lepšie bude vynímať na sva-
dobných oznámeniach . Deň po  absolvovaní 
lekárskej fakulty, 9 . júna 1939, bola svadba . Mali 
spolu troch synov, Petra, Darrella a Jonathana . 
Peter sa podieľal na  výskume AIDS, Darrell je 
lekár a  biotechnologický vedec a  Jonathan 
psychiater . V  roku 1968 sa manželia rozviedli 
a v  roku 1970 si Salk zobral za ženu Francoise 
Gilotovú, bývalú milenku Pabla Picassa, s kto-
rou vyženil jej dcéru Palomu Picassovú a syna 
Clauda Picassa . Jonas Salk zomrel 23 . júna 1995 
vo veku 80 rokov v La Jolla na zlyhanie srdca . Je 
pochovaný v San Diegu .

Z  iniciatívy Rotary International (RI), Sveto-
vej zdravotníckej organizácie (WHO) a UNICEF 
bol 24 . október vyhlásený za „Svetový deň pro-
ti detskej obrne“ (malo to byť na  počesť jeho 
narodenia, RI však uviedla nesprávny dátum 
narodenia J . Salka, ostalo to však už tak) .

Na záver jedna zo Salkových inšpirujúcich my-
šlienok: „Nádej spočíva v snoch, vo fantázii a odva-
he tých, ktorí sa odvážia premeniť sny na realitu.“

MUDr. Zuzana Baranová, AP SR

FOTO © libraries.ucsd.edu

Jonas Edward Salk
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Doc. MUDr. Miluše Havlová, CSc.
Obrnáři, šetřte se

Při příležitosti Dne české státnosti byly letos 
uděleny stříbrné pamětní medaile Senátu PČR  
17 osobnostem z řad vědců, lékařů i představitelů 
kultury a  sportu . Z  rukou předsedy Senátu pře-
vzala jedno z  ocenění i  Doc .  MUDr .  Miluše Hav-
lová, CSc . Bylo symbolické, že ocenění proběhlo 
v čase našeho setkání v Janských Lázních v rámci 
Festivalu Obrnáři obrnářům a o obrnářích . 

Myslím, že nejenom za sebe, ale za všechny, 
mohu vyslovit srdečné blahopřání . Jsme hrdí 
na to, že i naši členové Asociace polio dosahují 
tak významných úspěchů . Není se čemu divit, 
vždyť polio nás popohánělo k vysoké pracov-
ní morálce jako kompenzaci našeho fyzického 
stavu . A paní docentka Havlová navíc pracova-
la a bádala pro ulehčení našeho polio a postpo-
lio života . Děkujeme!

Základní životopisné a  profesní údaje z  in-
ternetu jsou impozantní:
Doc. MUDr. Miluše Havlová 

 ▶ Významná lékařka – neuroložka se specia-
lizací pro dětskou neurologii v  celé její šíři, 
zejména pak pro progresivní nervosvalové 
nemoci, velmi často geneticky dané . 

 ▶ Přes 40 let působila na neurologické klinice 
Všeobecné fakultní nemocnice a 1 . Lékařské 
fakulty Univerzity Karlovy v Praze, kde založi-
la i specializované centrum pro tyto nemoci . 

 ▶ Podílela se na  výuce studentů medicíny, 
přednášela na  mnoha seminářích a  konfe-
rencích v ČR i v zahraničí . 

 ▶ Publikovala řadu odborných článků, je spo-
luautorkou několika neurologických učebnic 
a grantových projektů MZ ČR .

Narodila se 25 . 3 . 1943 v Praze, studium na  
1 . LF UK ukončila v r . 1967 . Po promoci nastoupila 
na neurologické oddělení nemocnice v Kladně .  
V  roce 1971 úspěšně složila atestaci I . stup-
ně z  neurologie a  v  roce 1974 nástavbovou 
atestaci z  dětské neurologie . Od  roku 1969 
pracovala na Hennerově neurologické klinice  
na 1 . LF UK a VFN převážně na dětském oddě-
lení, v letech 1998 až 2006 i jako vedoucí lékař 
tohoto oddělení . Od roku 2007 byla vedoucím 
lékařem Centra pro nervosvalová onemoc-
nění na  této klinice . Konsiliárně dlouhodobě 
pečovala o  pacienty v  Ústavu sociální péče 
pro mentálně postižené děti a dospělé v ÚSP 
v Praze-Krči .

Dvacetiletá studentka v Janských Lázních
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V roce 1984 obhájila kandidátskou disertač-
ní práci na  téma „Prognóza dětské epilepsie“ 
a  v  roce 1990 po  obhajobě habilitační práce 
byla jmenována docentkou pro obor neurolo-
gie . Publikovala 85 původních prací ve  vědec-
kých časopisech, řadu kapitol do  kolektivních 
skript a  učebnic a  2 monografie . Byla řešitel-
kou či spoluřešitelkou 6 výzkumných projektů 
zaměřených především na  problematiku dět-
ské neurologie a  nervosvalových onemocnění 
včetně PPS . Jedním z výzkumných projektů byl 
i  postpoliomyelitický syndrom . V  Centru ner-
vosvalových nemocí indikovala také podpůr-
nou plicní ventilaci převážně pro myopaty ale 
i některé PPS pacienty . 

I přes své zdravotní postižení velmi obětavě 
pečovala po celý život o dětské pacienty, byla 
milována jejich rodiči a  úzce spolupracovala 
s pacientskými sdruženími . Vzhledem k vlastní-
mu pohybovému postižení z mládí následkem 
poliomyelitidy měla pro své pacienty hluboké 
porozumění . Dlouhodobě spolupracovala i  se 
Svazem invalidů, Společností „E“ (Společnost 
pro epilepsii) a Nadací dětský mozek .

Členem České společnosti dětské neurolo-
gie byla docentka Havlová od r . 1982 . Aktivně 
pracovala ve  výboru společnosti, a  proto jí 
bylo v roce 2008 ČLS Jana Evangelisty Purkyně 
na návrh České společnosti dětské neurologie 
uděleno čestné členství této společnosti . Ak-

tivně pracovala ve výboru Společnosti pro uce-
lenou rehabilitaci postižených při rehabilitační 
společnosti JEP . Byla odborným zástupcem 
za ČR v European Alliance of Muscular Dystro-
phy Associations a  v  International Post-Polio 
Network (USA) . Získala také ocenění Nadace 
Olgy Havlové .

Paní docentka stále působí jako odborný 
poradce v  rámci Asociace muskulárních dys-
trofiků a Asociace polio, dlouhodobě spolupra-
cuje s rodičovskými sdruženími Parent Project 
(pro děti s myopatií) a SMA (se spinální svalo-
vou atrofií) . 

Jak mi sama sdělila, dětskou obrnou one-
mocněla v  roce 1948 krátce po  Všesokolském 
sletu, kdy bylo jen v Praze hospitalizováno přes 
1 500 případů s akutní poliomyelitidou . Dětství 
i dospívání díky nezapomenutelným Janským 
Lázním i  pobytům u  babičky u  Klatov prožila 
dobře . Napomohly tomu i různé školní aktivity . 

Neurologii jako celoživotní obor si vybrala 
vedením osudu i  vlastní nemocí a  také v  dů-
sledků výborných přednášek prof .  Hennera . 
V době, kdy se někteří naši starší přátelé začali 
nevysvětlitelně zdravotně horšit, založily s Mar-
kétou Fiedlerovou a dalšími činovníky Asociaci 
polio . Začala se zajímat o  postpoliosyndrom . 
Účastnila se konferencí na téma PPS v Mnicho-
vě a v Jeně . Účastnila se seminářů organizova-
ných Svazem invalidů, později se spolupodílela 

20

V roce 1993 na Kongresu AP o PPS – zleva Miluška Havlová, Miluška Neubergerová,  
Vladimír a Eva Přibylovi a maminka Milušky Havlové
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na  jejich organizaci . Na  téma PPS přednášela 
v  Domousnici, v  Kunštátu u  Hodonína, také 
v Janských Lázních . O postpoliosyndromu pu-
blikovala nejenom pro lékaře, ale i pro laickou 
veřejnost . Některé statě jsme publikovali i v na-
šem Zpravodaji Asociace polio . 

Když jsem se zeptala, co doporučuje našim 
čtenářům, jednoznačně zdůraznila – šetřit se . 
Jít včas do důchodu, nepřetěžovat se, aby pak 
člověka nežádoucně nesklátila nějaká operace 
– například páteře, jako mě, zlomenina apod . 
Pozor na osteoporosu!

Jaké jsou její zájmy a  koníčky? První reak-
ce byla – práce a  pacienti . Potom vážná hud-

ba, literatura se zaměřením nejen na  tělo, ale 
také hlavně na duši . I když na čtení nebylo moc 
času, přesto jí zajímá filosofický pohled na svět . 

Co jí dělá radost? Odpověď je filosofická: Na-
děje… na návrat domů . Ale spíše má obavy… 

Paní docentka již téměř rok využívá služeb 
Centra pro tělesně postižené Fatima v  Praze 
9-Třeboradicích . Podle jejich slov jí Centrum 
Fatima pomáhá překonávat těžké zdravotní pro-
blémy .  

Přejeme jí, aby se co nejdříve mohla vráit 
do domácího prostředí a nadále nám byla opo-
rou při překonávání problémů nás všech obrnářů . 

Mária Mruzková

Co nám o Doc. MUDr. Miluši Havlové napsaly
MUDr. Míla Neubergerová z Prahy

S  Miluškou jsem se seznámila v  roce 1978 
při organizování letních táborů pro těžké epi-
leptiky . Bylo to někdy krušné . Samy jsme nikdy 
na  táboře nebyly . Byly jsme zdravotnice, tra-
bantové taxikářky, sháněly jsme pohraničníky 
se psy pro radost dětí, dělaly program atd . Zá-
chvaty byly denně . Byly to nekompenzované 
děti ze speciálních tříd . Děti byly spokojené 
a my pyšné, že jsme to zvládly . 

Dále jsme se stýkaly i pracovně . Miluška při-
jímala na oddělení mě složité pacienty, ochot-
ně a  pečlivě je vyšetřovala . Setkávaly jsme se 
na  seminářích, kongresech, kde jsme spolu 
bydlely . Pobyty byly příjemné . S Miluškou byla 
vždy legrace, byla správně ironická a to i v po-
slední době, kdy má vážné zdravotní problémy . 

V lázních jsme se nikdy nesetkaly . Jak na nás 
hlodal postpoliosyndrom, probíraly jsme ho 
čím dále více . Jsme v neustálém telefonickém 
kontaktu . Miluška je fantastická, i nyní má stále 
velký optimismus . 

MUDr. Eva Přibylová z Ostravy
Co napsat o nejlepší přítelkyni? O mém ne-

zištném průvodci životem? 
S  Miluškou jsem se seznámila v  roce 1961, 

když jsme spolu bydlely v  Janských Lázních, 
v  dependanci Moravěnka . Bylo to o  prázdni-
nách a Miluška se chystala ke studiu na  lékař-
ské fakultě . Tam začalo naše přátelství, které 
lety sílilo, časem se stala přítelkyní naší rodiny . 
Vzájemně jsme se navštěvovaly i v Praze i v Kar-
lových Varech a později i v Ostravě . 

Všechny moje, pro život významné udá-
losti, byly provázeny její účastí nebo alespoň 
komentářem či radou . Byla mi vždy nablízku 
v těžkých i v příjemných a milých situacích .

Moji touhu studovat medicínu podporova-
la, ať už vyprávěním z vlastních zkušeností (je 
o dva roky starší), nebo provedením po lékař-
ské fakultě včetně pitevny, šla se mnou i k při-
jímacím pohovorům . Po celou dobu studia mě 
podporovala, pomáhala ve  studiu, pomohla 
mi zorientovat se ve  velkoměstě, provázela 
mne po kulturních akcích v Praze . Tehdy jsem 
obdivovala rychlost její chůze – já u sv . Václa-
va a  Miluška téměř na  Můstku . Byla mou nej-
lepší přítelkyní a  tak není divu, že se podílela 
i na schválení výběru mého životního partnera . 
Miluška – děvče se skvělým vkusem, se také 
stala poradcem při výběru dárků pro „Vladěn-
ku“, jak mu říkává .

Dvě přítelkyně
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S  úsměvem vzpomínám, jak jsme spo-
lu před padesáti lety absolvovaly autoškolu 
v příkrých uličkách starého Žižkova . Díky skvě-
lým Miluščiným návrhům – provizorním pe-
rineálním páskům z  gumiček a  tkaniček atd ., 
kterými jsme si podvazovaly nohy, abychom 
je udržely na pedálech ve stařičkém „stejšnu“, 
jsme se chtěly vyhnout omezením . Po  tako-
výchto jízdách jsme pak hodnou chvíli strávili 
v průchodu a po odstranění pomůcek se z nás 
staly opět „obrnářky“ . Na rozdíl ode mne se Mi-
luše stala průbojnou odvážnou řidičkou, která 
si vždy věděla rady .

Miluše je velmi obětavý člověk – i přes své 
zdravotní potíže stále myslí na  své pacienty . 
Její pracovní zařazení na  neurologické klinice 
profesora Hennera jí dalo šanci se odborně vě-
novat postpoliomyelitickému syndromu, sva-
lové dystrofii, epileptikům apod . Její odborné 
kvality ocení jistě tisíce pacientů, dětí i dospě-
lých, kterým věnovala svůj čas . Také pro mou 
širokou rodinu byla obětavým lékařem . Nebylo 
jí zatěžko přijet z  Prahy do  Ostravy, navštívit 
a vyšetřit moji těžce nemocnou maminku . 

Za všechny jedna příhoda z pozdějších let: 
díky jejímu vysoce odbornému zásahu se po-
dařilo mého manžela připravit během několika 
hodin na několikatýdenní cestu do Japonska ze 

stavu, kdy jen sedání do taxíku mu trvalo díky 
„houseru“ celých 10 minut . Bez její pomoci by 
neodjel . 

Musím se zmínit o Miluščině mamince, hlav-
ně proto, abych připomněla jejich vzácnou vzá-
jemnou obětavost a oporu, po celý společný ži-
vot . Miluščina maminka, velmi šikovná, hodná 
a obětavá paní, mi dokonce ušila svatební šaty . 
Miluška vybrala závoj a boty – tehdy populární 
kačenky, na které bych si já sama netroufla . Ale 
Miluška jako generál dala příkaz a ustála jsem 
to . Je to zase jedna z hezkých vzpomínek .

Mým odchodem do Ostravy, sňatkem, dět-
mi, se naše těsné spojenectví trochu rozvolnilo, 
ale vždy o sobě vzájemně víme, navštěvujeme 
se sice méně často, ale dokážeme se spojit 
v  potřebnou chvíli . Pokud jsem potřebovala 
a potřebuji radu, pomoc, doporučení, či sdělit 
něco příjemného nebo milou událost – volám 
právě jí .

S  velkým dojetím jsem shlédla slavnost-
ní okamžiky, kdy vysoké ocenění „Stříbrnou 
pamětní medaili“, přebírala z  rukou před-
sedy senátu pana Štěcha moje přítelkyně 
Doc . MUDr . Miluše Havlová CSc . – a zněla slova 
jako od mého srdce, oceňující její odborné zá-
sluhy i lidské vlastnosti, kterých si u své přítel-
kyně nesmírně vážím .
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Letošní rekondice
V Luhačovicích

Lid obrnářský rekondiční dělí se na dva zá-
kladní poddruhy . Jeden nadšeně vyhledává 
nové „destinace“, druhý se velmi rád a  často 
vrací na místa ověřená a oblíbená .

Letos si na své přišli příslušníci obou skupin . 
Ti, kteří rádi vyzkouší něco nového, se mohli 
zúčastnit rekondičního pobytu v lázních Luha-
čovice, zastánci tradičních míst si lebedili v Jan-
ských Lázních v penzionu Sola Fide .

Luhačovice přivítaly naše členy v  hotelu 
Harmonie (na  mapách se doposud skrývá pod 
starším názvem Fontána) . Hotel je poměrně mo-
derní, s pěknými pokoji s příslušenstvím a bal-
kónem, a  s  tím, čemu se dnes říká „welness“ . 
Což pro nás po  česku znamená, že je vybaven 
pro sportovní vyžití hostů . Harmonie má velmi 
hezký bazén, do kterého jsme se chodili čvach-
tat – pardón – plavat vybraným stylem . Posilov-
nu jsme nevyužívali, zato ranní cvičení přitáhlo 
do  těchto prostor drtivou většinu účastníků . 
(Pravím-li drtivou, opravdu to znamená, že cho-
dili bez dvou opravdu všichni) . Asi už ze zkuše-
nosti věděli, že vedoucí rekondice Luďa Bradová 
se opět ujala i funkce cvičitelky a že je už přímo 
profesionál, naštěstí vybavený znalostí, co naši-
nec může pro své tělo udělat, aniž by se „uštval“ . 

Po  ranním tělocviku následovala zaslouže-
ná snídaně formou „švédských stolů“, snídaně 
dobrá a vydatná, asi aby účastníci nabyli opět 
sil na další procedury – masáže a elektroléčbu . 

Někteří si je libovali natolik, že si připlatili na lé-
čebný „nášup“ . 

Odpoledne pak byla před námi lákavá mož-
nost okouknout si lázně (jsou moc hezké a žije 
to tu), ochutnat léčivou Vincentku, Ottovku či 
další prameny a případně si dobrovolně přidat 
i  ochutnávku lázeňských oplatek nebo – jak 
jinak – i  slivovičky či dalších krajových spe- 
cialit . Cestu od hotelu bylo možné podniknout 
po svých či autobusem . 

Autem vybavení si prohlédli okolí a  jeho 
zajímavosti, například likérku Jelínek . Večeře 
v hotelu a posezení v jeho restauraci příjemně 
zakončily den . 

Celkový dojem byl jedničkový, jen s jednou 
vadou, kterou byly – schody . V hotelu Harmo-
nie totiž jak do prostor bazénu, tak do  jídelny 
vedou schody, dost strmé a početné . Inu, nikdo 
a nic není dokonalé . 

Slávek s Bohoušem to pojali po svém 

Účastníci rekondice v Luhačovicích
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V Janských Lázních – v červnu
Rekondice v  Janských Lázních se nesla, jak 

by řekly naše sdělovací prostředky, v  duchu 
tradičním . Známý a  téměř domácí penzion 
Sole Fide, zařízený i pro vozíčkáře, jeho přívě-
tivý personál, který už nás zná i  podle jmen, 
osvědčeně dobrá kuchyně (jako od  mamin-
ky)… zkrátka, my, kteří už jsme na tomto místě 
po x-té, víme své . Cvičilo se, stejně jako v Luha-
čovicích, pilně, masáže byly na  dobré úrovni 
a „náš“ lázeňský Nový bazén (stále nový, přes-
tože už funguje asi dvanáct let) vlídně přijal ty, 
kteří si chtějí zaplavat i ty, kteří si užívají vířivek, 
protiproudů a vodopádů .

K  relaxačním procedurám zajisté patří 
i  poklábosení na  terase, v  jídelně po  jídle, 
případně u  vínka či pivka se známými, kte-
ré teď, po  změnách v  lázeňských pobytech, 
máme stále méně možností vidět… Krásnou 

krkonošskou přírodu kolem lázní už – prav-
da – mnozí neprocházíme, nýbrž projíždíme 
na „električáku“ či „skůtru“, ale to je přece jed-
no . Jsme zkrátka v Jánkách .

Osvědčený „šéf“ rekondice Emil Chadima 
sice nepředcvičoval jako Luďa Bradová, ale 
stejně jako ona byl všudypřítomný, klidný a při-
pravený pomoci a poradit . Oběma tedy díky . 

Poslední den rekondice byl slavnostní – Ján-
ské otevíraly novou lázeňskou sezónu . Stánky 
s občerstvením i se suvenýry, program pro děti 
i dospělé s hudbou, historickým šermem a ta-
nečky a  společenský večer v  Kolonádě – pro-
stě každý si našel pro sebe něco zajímavého . 
Posvěcení pramene snad zajistí všem – paci-
entům, hostům i  místním – přízeň z  nebíčka . 
Myslím si, že si to všichni zasloužíme . 

Líba Zušťáková

… a v září
Ve dnech od 30 . 8 . do 5 . 9 . proběhla týdenní 

rekondice členů AP v Janských Lázních, v pen-
zionu Sola Fide . Rekondičního pobytu se zú-
častnilo 25 členů . 

Při pobytu jsme si opět pochutnávali 
na  dobrých jídlech, která nám připravili, paní 
kuchařka Jana a  pan kuchař Bureš . Tak jak je 
zavedeno, byly v budově prováděny skupinová 
cvičení a masáže . Plavání jsme si užívali v no-

vém bazénu lázní . Počasí nám příliš nepřálo, 
zlepšilo se až ve  druhé polovině pobytu . Byla 
navázána nová přátelství a utužena stará . 

Všichni už se těšíme na setkání v příštím roce, 
kdy rekondice zasáhne časově pořádání festiva-
lu pro obrnáře . Za  všechny zúčastněné děkuji 
Asociaci polio za realizaci pobytu a MUDr . Haně 
Opravilové za vedení rekondice .

Milan Kédl

Účastníci rekondice v Janských Lázních 
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Velkorysé zahájení lázeňské sezóny
Zahájení letošní lázeňské sezóny v Janských 

Lázních bylo vskutku velkolepé a netradiční . Už 
od rána na jindy tichém a klidném prostranství 
před kolonádou vyrůstaly stánky, před síd-
lem městského úřadu se dostavovala tribuna 
a  houfně se sjížděli návštěvníci, kteří mohli 
mimo jiné využívat kyvadlovou dopravu z Trut-
nova do Janských Lázní a zpět zdarma . Počasí 
bez mráčku a bohatý program jich nakonec při-
lákaly na několik set .

Při oficiálním zahájení přítomné pozdravili 
nejen hlavní organizátoři akce – generální ředi-
tel lázní Rudolf Bubla a  starosta města Janské 
Lázně Jiří Hradecký, ale také představitelé trut-
novského okresu a  Královéhradeckého kraje . 
Připomněli bohatou minulost zdejších lázní, 
které se svou více než tisíciletou historií patří 
mezi nejstarší v Evropě a mají vynikající pověst 
i v mezinárodním měřítku . Hlavně však vyjádři-
li pevné přesvědčení, že přes těžkosti, které se 

projevily v minulém období, mají Janské Lázně 
před sebou optimistickou budoucnost . Násle-
dovalo posvěcení pramenů v Prameníku, které-
ho se ujal okrskový vikář Jan Czekała . Požehnal 
léčivé vodě, aby i nadále dobře všem sloužila . 

Celodenní akce probíhala v duchu středově-
kých zvyklostí: mezi stánky a  procházejícími se 
hosty projížděli rytíři na koních, bylo možné sle-
dovat ukázky řemesel, vystoupení kejklířů, do-
bových hudebníků i  tanečníků, či rytířské sou-
boje . Své služby nabízela například lazebnice, 
ale i kartářka . Na své si přišly i děti, pro které byly 
přichystány ukázky tehdejšího vojenského leže-
ní, sokolnictví, nebo jízdy na koních . A které dítě 
mělo zájem, mohlo si v připravených výtvarných 
dílnách vytvořit něco vlastníma rukama . 

U stánků si pak návštěvníci zahájení letošní 
lázeňské sezóny mohli vybrat z bohaté nabíd-
ky lákavých krkonošských specialit . Neobvyklé 
bylo i to, že mezi zúčastněnými se pohybovala 
spousta velmožů, mládenců a  panen obleče-
ných do nádherných středověkých kostýmů – 
a bylo sympatické, že dobově oděni byli hlavní 
představitelé města i lázní, jakož i další pracov-
níci obou institucí . 

Byl to prostě krásný den! Velkolepě byl po-
jat i  kulturní program, kdy na  hlavním pódiu 
za nadšených ovací početného publika vystou-
pily skupiny Medicimbal, Žlutý pes a také zpě-
vačka Bára Basiková . 

Zahájení letošní sezony vyvrcholilo spole-
čenským večerem v  sále kolonády, na  němž 
účastníky svým koncertem potěšila Světlana 
Nálepková a  skupina Queen Revival Band . 
Po setmění pak venku, pod hvězdami, proběh-
la působivá ohňová show a  v  samém závěru 



Pí
še

te
 n

ám

26

ještě diskotéka v režii moderátora TV Nova Pet-
ra Ticháčka . Pevně doufáme, že celá tato velko-
rysá akce, která se mohla konat díky štědrosti 

sponzorů, byla předzvěstí návratu Janských 
Lázní do svých nejlepších tradic z let minulých .

mad

Malá poznámka aneb Co mě tuhle napadlo
Že za Janské Lázně mluví nejen špičkové lá-

zeňské výsledky v oblasti péče o dospělé i děti, 
je neoddiskutovatelné . Nesporně ale k dobré-
mu dojmu při pobytu v  příjemném horském 
klimatu přispívá krásná poloha lázní v  maleb-
ném zeleném údolí pod Černou Horou . A snad 
proto kdekoho z nás zabolelo u srdce, když vi-
děl, jak se se zdejší zelení, o níž se všude říká, 
jak je ve středu našeho zájmu, občas zachází . 

Například příjemný stinný parčík (a  pose-
zení ve stínu je v  lázních opravdu velmi málo) 
s  21 ztepilými a  podle pokácených kmenů 

zcela zdravými smrky naproti Lesnímu domu 
před rokem ze dne na  den zmizel, až nám to 
naprosto holé místo vyrazilo dech . Už nikdy 
tam znavení na chvíli nevydechneme ve stínu, 
můžeme jen vzpomínat . Otevřel se sice pohled 
na protější penziony, příroda však opět dostala 
na  frak . Při pohledu na tak necitlivě poražené 
zdravé stromy mě napadlo, že vysvětlení, proč 
se tu neprořezávalo, ale rovnou mýtilo, může 
být docela prozaické: dobře zpeněžitelné a na-
prosto zdravé dřevo (viz foto) . A pak se asi ob-
jevily výmluvy, jak bývá v takových případech 
zvykem, že stromy byly „nemocné“… 

Je to jen jeden případ z mnoha, v lázních se 
zeleň, nejen ta náletová, pro- a  vyřezává dál, 
ptactvo přichází o  místa k  hnízdění a  zoufale 
krouží tam, kde to po léta bylo možné… 

Zrovna tak si myslím, že lázním na kráse ne-
přidá ani stavební „zahušťování“ ve stylu stavby 
téměř nalepené na krásný lázeňský dům Terra . 
Samozřejmě projekt jako první opět odnesla vy-
kácená zeleň… Nejspíš městu schází dlouhodo-
bý plán udržitelného rozvoje a tak se nahodile 
dává prostor investorům, ať to stojí, co to stojí .

mia

Stolní tenis na vlastní oči
V  minulém čísle Zpravodaje jsem psala 

o panu doktoru Dvořákovi, jeho velkém koníč-
ku a  s  ním spojeným okruhem stolnoteniso-
vých obrnářů a příznivců . 

Koncem května jsem nastoupila na rekondi-
ci v  Janských Lázních do  penzionu Sola Fide . 
A  kdo mě tam nevítal? Pan Bureš, oblíbený 
kuchař a vynikající člověk: „Tak to jste vy, ta re-
daktorka .“ Ano, byla jsem to já, a hned jsem mu 
odevzdala pozdravy od  slovenských ještě ak-
tivních hráčů obrnářů Jana Bezecného a Fran-
tiška Kána . Pan Bureš mně průběžně informo-
val o  přípravách tradičního stolnotenisového 
turnaje a  v  jídelně Sola Fide jsme měli vysta-
vené připravené poháry pro vítěze . Říkala jsem 
si, to bych se mohla konečně podívat na tento 
turnaj . Protože jsem chtěla vidět i zahájení lá-
zeňské sezony, prodloužila jsem si pobyt v Ján-
kách o jeden den . 

Termín již 19 . ročníku mezinárodního tur-
naje tělesně postižených sportovců o  „Pohár 
města Janské Lázně a  středoevropský pohár“ 

21 padlých vzrostlých smrků 
u Lesního domu

Petr Bureš 
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byl plánovaný na  6 . až 7 . června v  sportovní 
hale hotelu OMNIA . Jde o  jeden z  největších 
turnajů družstev ve  stolním tenise tělesně po-
stižených sportovců v  Evropě . V  pátek podve-
čer jsme se zašly s  Vendulkou hned podívat 
do  sportovní haly, zjistit, kteří obrnáři dorazili . 
Již odpoledne jsme před Grandem potkali pana 
doktora Dvořáka s  Tomášem Hamarou . Důle-
žitá ale byla účast v  sobotu ráno na  slavnost-
ním otevření tohoto velkého sportovního 
klání . Přihlášeno bylo 70 hráčů a  hráček z  pěti 
zemí: Česka, Slovenska, Polska a  Maďarska  
– Němci nakonec chyběli . Nástup byl velkole-
pý a  v  první řadě vyčníval náš Ostravák Luboš 
Jančura, nechyběl Milan Káňa . Prostředí hotelu 
OMNIA bylo impozantní, myslím, že všichni hrá-
či se cítili výborně a nebyli zde poprvé . Záštitu 
nad turnajem má starosta Janských Lázní, na za-
hájení však nedorazil, protože v  tom čase už 
začínalo zahájení lázeňské sezony, kde nemohl 
chybět . Zastoupil ho Stanislav Petrášek, vedoucí 
Odboru technických služeb MsÚ Janské Lázně . 

Čím, nebo lépe řečeno kým, jsem byla 
uchvácena nejvíce, byl pan Petr Bureš . Ten náš, 
ze Sola Fide . Byl duší celého turnaje . Byl všude, 
všude v  klidu organizoval, řešil, aby vše pro-
bíhalo ke  spokojenosti všech . Vrcholem bylo, 
když vzal do ruky mikrofon a  jako profesionál 
moderoval nejen slavnostní zahájení, ale i spo-
lečenský večer spojený s  odevzdáváním cen . 
Vskutku je to výjimečný člověk, který se bez-
mezně věnuje tělesně postiženým, jakoby to 
bylo samozřejmé . Vážíme si toho .  

mm

Moje Šumava 2014
Rozhodl jsem se, že si letos konečně udělám 

dovolenou a pojedu někam, kde jsem ještě ne-
byl . Vloni jsem sice byl týden v  Janských Láz-
ních, ale uznejte, co je to za  dovolenou, když 
jste vlastně skoro doma . A  tak jsem se rozho-
dl, že místo na  sever republiky, pojedu na  jih 
a konečně se podívám na Šumavu . Ani již ne-
vím, kde jsem dostal tip, že bych mohl využít 
ubytování přímo od Národního parku Šumava . 
V  jejich nabídce je několik míst – můžete se 
podívat na  web www .npsumava .cz/cz/5627/

sekce/ . Já si vybral České Žleby . Celé léto jsem 
trávil dojížděním na  rehabilitaci do  kladenské 
nemocnice . Vysvětlovat vám problémy s  lá-
zeňskou péčí v poslední době snad nemusím . 
A  ještě jeden mráček se objevil – trochu jsem 
ustoupil děvčatům v práci a dobrovolně si vzal 
termín v posledním týdnu v srpnu . No co, vždyť 
je to ještě léto, že?

Mohu říci, že rezervace pobytu přímo 
na  stránkách Národního parku byla bezpro-
blémová . A  doladění pobytu po  telefonu se 

Naši – Tomáš Hamara a Jaroslav Dvořák  
přebírají diplom
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správcovou paní Veronikou Matějovskou také 
bez problémů . Domluvili jsme se, že přijedu 
odpoledne resp . spíše v  podvečer . Protože 
jsem si již plánoval, jak cestou budu navště-
vovat turistická místa . Propadl jsem totiž vášni 
a  sbírám turistické známky . Cestu jsem zvládl 
dobře, i  ubytovnu jsem našel na  první pokus . 
Jaká výhoda internetu, když již dopředu zná-
te podobu ubytovny . Paní správcová mi po-
mohla se zavazadly . Bylo to potřeba, protože 
jsem byl ubytovaný v  přízemí, ale zde musíte 
do  kopečka okolo budovy do  prvního patra 
a pak po schodech do přízemí . Je to trochu ne-
pochopitelné, ale je to tak . Takže pro vozíčkáře 
tuto ubytovnu nedoporučuji . Ale pokoj jsem 
měl parádní s veškerým komfortem . V Jánkách 
snad v Evropě jsou takové pokoje . I kuchyňka 
s  vybavením tam byla . Jenom trochu problé-
my s připojením na web . Protože v deset večer 
zavřeli tamní občerstvení, vypnuli proud a tím 
pádem i router . Ale večer se má spát, že .

Takže jsem mohl zahájit moje spanilé jízdy 
po Šumavě a sbírat dojmy a turistické známky . 
Ale ještě jsem vám neprozradil, že mě zde če-
kala ještě jedna naplánovaná akce . Snad v tele-
vizi jsem viděl informaci, že zdejší Národní park 
provozuje vyjížďky na invalidních skútrech pro 
invalidy a  starší osoby . 0bě podmínky splňuji . 
Nevím, jestli se tím mám chlubit, ale asi s tím již 
nic nenadělám . Rezervace opět přes webové 

stránky (viz www .npsumava .cz/cz/5767/sekce/
na-skutru-po-sumave/) . A  týden před pláno-
vaným termínem potvrdit po  telefonu . Takže 
opět: no problém . A říkám si: Václave, vybral sis 
dobře . Do Stožce je to jenom něco málo přes 
4 km . A ještě k tomu z kopce . Jenom tomu po-
časí stále nejde poručit . Chvíli sluníčko, chvíli 
zataženo, občas i nějaká ta kapka spadla . A jako 
naschvál, ve středu od rána jenom déšť a déšť . 
Volal mi organizátor, pan Martin Friček, jestli 
to trochu neposuneme o  jednu nebo dvě ho-
dinky… Dohodli jsme se kompromisně na 1,5 
hodince . Když jsem na  půl dvanáctou dojíž-
děl do Stožce, již jenom mrholilo . Takže by to 
mohlo být nadějné . No a než jsme vypsali po-
třebné formuláře, prokázal totožnost, zaplatil 
poplatek 100 Kč, přestalo pršet . A to jsem tro-
chu podcenil, protože jsem si z auta nevzal tu 
žlutou deku, co stále vozím, kdyby bylo třeba .

Organizátor postupně přivezl všech pět 
skútrů . Tři pro klienty, jeden pro invalidního 
průvodce a dalšího skútra pro pracovníka pro-
pagace Národního parku, který tuto vyjížďku 
dokumentoval . Foto či video . Jestli souhlasíme, 
že by to případně použil k další propagaci . Proč 
ne? Člověk se v dnešní době musí nějak zvidi-
telnit . Organizátor sedl na  kolo a  mohli jsme 
vyrazit . Pardon, nejdříve byla instruktáž, jak 
ovládat skútr . Pravá páčka dopředu, levá páč-
ka dozadu . No a  něco na  tom displeji . Skútry 

Vyjížďka na skútrech
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vypadaly pěkně, nově . A jezdí rychle . Až 18 km 
za hodinu . A to byl ten problém, že po tom deš-
ti bylo v lese trochu studeno a já tu deku nechal 
v autě, jak jsem již psal . Mohli jsme si vybrat ze 
dvou tras . Jedna okolo hory Stožec . A  druhá 
podél kanálu . Myslím ten Schwarzenberský . 
Vyhrál Stožec .

A  vyrazili jsme . První etapa byla taková 
trochu zpevněná cesta mezi loukami . Ale to 
zpevnění provedeno již někdy dříve . Tady se 
maximální rychlost skútrů nedala otestovat . 
Ale další etapy již byly po  malých asfaltových 
silničkách . Většinou se zákazem vjezdu moto-
rových vozidel . Ostatně, to mnozí známe i z Kr-
napu . Často jsme zastavovali, aby si průvodce 
zasloužil svoji odměnu a podal nám informace, 
co právě vidíme . Objížděli jsme kopec Stožec, 
celý dokola . Dostali jsme se i  do  obce Dob-

rá, kde snad žije již jenom 6 stálých obyvatel . 
Ostatní obyvatelé jsou lufťáci . Bylo již na sklon-
ku sezony, takže jsme tam skoro nikoho nepo-
tkali . Jenom pár aut projelo . Celá cesta byla asi 
18 km dlouhá . A zvládli jsme ji asi za 4 hodiny . 
Trochu dlouhé, ale to ty zastávky . Také jsme se 
zastavili a pohovořili s vědeckým pracovníkem, 
který tam studuje říční škeble . Jejich rozmno-
žování . Také jsem se mrknul do  mikroskopu . 
A jak to tak bývá, konec dobrý, všechno dobrý . 
Sluníčko krásně svítilo .

Takže všem vřele doporučuji . Já byl se 
službou Národního parku spokojený . Bude-li 
rezervace volná a budete mít zaručené dobré 
počasí… Ještě jsem nenapsal, že je ještě druhé 
místo, odkud se dělají vyjížďky – Rokyta . Ale 
tam to neznám . Třeba příště .

Václav Tobiáš

Festival Obrnáři obrnářům 2014
Minulo deštivé léto a přišlo to „babí“ ales-

poň pro pár dnů… Udělalo se krásně a tak se 
letos z Brna vypravila na festival celá skupina 
lidiček dychtivých dozvědět se, co je po roce 
zase v Jankách nového . Bohužel obvyklé ob-
jížďky kousek před Trutnovem náš příjezd 
zpozdily a  tak jsme přišli o zlatý hřeb schůze 
Asociace polio, všemi vychvalovanou prezen-
taci Mariky Mruzkové . To nás dost mrzelo, tak 
snad se nám ještě poštěstí někde tuto prezen-
taci zkouknout . Jinak nový pan ředitel lázní 
zatím příliš neoslnil, tak uvidíme, jak se za-
běhne . Pro nás jako pacienty mluvil příliš eko-
nomicky a  těžko říct, jestli je to pro pacienta 
dobré . Pacient se přece chce především léčit! 
A to tak, jak je to k  jeho nemoci nejlepší . Ale 
pravda, že toto je celostátní problém, pacient 
je jen kus masa . 

No a  jak jsme se bavili dál? Díky počasí 
bylo příjemně i na Relaxu a tak jsme poseděli, 
pokecali se známýma a  poslechli oblíbenou 
hudební produkci, a pak se už všichni chystali 
na večer do Kolonády . U stolů byl sice trochu 
průvan, ale jinak jako obvykle, dobré vínko, 
taneček, Vosaband a  dárečky . No vydrželi 
jsme tam sedět až do konce a byli jsme rádi, 
že máme zajištěno ubytování, že nemusíme 
zmožení ještě absolvovat noční cestu do Brna . 
Takhle jsme se vyspali do růžova a pěkně v po-
klidu se vydali domů . 

Po cestě jsme stihli i oběd a návštěvu krás-
ného zámečku v Častolovicích, který jeho ma-
jitelka hraběnka Diana Sternberková nechala 
úžasně opravit a hlavně myslela při tom na vo-
zíčkáře, což nás velice potěšilo, protože takhle 
jsme mohli absolvovat prohlídku zámku všich-
ni . Bylo to velice příjemné, i  krásný anglický 
park, zvěřinec a  obora s  bílými daňky . Co říci, 
dál po cestě už všichni spokojeně podřimovali 
a než zapadlo sluníčko, byli jsme už doma . Tak 
zase za rok!

Jana Beránková

V Jánkách je nám vždy fajn
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Setkání ve Velkých Losinách po 40 letech
Poprvé – se Zdeňkem Špalkem 

Máš již zapojený Facebook, zněla jednou 
otázka mého dlouholetého kamaráda Jardy . 
A  dá se říct, že to byl počátek všeho čině-
ní na  organizování prvního setkání pacien-
tů Šestky po  40 letech . Když jsem se dostal 
do  otevřené skupiny Lázně Velké Losiny, za-
čala tam diskuse na  téma vzpomínek na  po-
byty v době školních povinností . A pak v této 
diskusi padl několikrát i nápad na zorganizo-
vání vzpomínkového setkání . I  já jsem přidal  
několik svých návrhů a  informací kolem Vel-
kých Losin . 

Během března a dubna se přihlásilo několik 
zájemců . Dohodl se i  termín setkání na 26 . až 
28 . září 2014 a název akce „Setkání pacientů pa-
vilonu Šestka ve  Velkých Losinách po  více jak 
40 letech“ .

Uvědomil jsem si, že by bylo vhodné naplá-
novat nějaký program . Došlo zde k  velkému 
pochopení u  současných majitelů lázní Velké 
Losiny . Požádal jsem tedy o  možnost zrea-
lizovat exkursi pro účastníky v  současných 
prostorách pavilonu Šestka, dnes Šárka a  pak 
o uspořádání společné večeře v prostorách pa-
vilónu Trojka, dnes Eliška . Obě přání bylo vede-
ní ochotno zrealizovat . Dohodlo se i ubytování . 
Většina souhlasila s ubytováním v Horince, jejíž 
základní výhoda byla, že jde o zcela bezbarié-
rové ubytování s pokoji pro vozíčkáře . Během 
měsíce srpna byl opět sestaven seznam zájem-
ců, který, jak se ukázalo, byl nakonec menší, 
než ten původní .

Původní plán organizace dospěl k  změně 
a to v tom, že byl dán návrh na večerní poseze-
ní již v den příjezdu . Tuto část programu zcela 
zajistil Miloš a  dopadla skutečně na  jedničku . 
Takzvaný seznamovací večírek byl v MIRA Baru 
a  vytrval do  pozdních nočních hodin . U  uby-
tování došlo nakonec také ke změně, kdy část 

byla ubytována v Horince a část si našla ubyto-
vání v hotelu „Švihák Lázeňský“ . 

V sobotu po půl desáté se většina účastní-
ků sešla u pavilónu Šárka, kde na nás už čekala 
průvodkyně . Zavedla nás do prostoru nám zná-
mého pod názvem školka, kde všechny zaujal 
fakt, že tam zůstaly – a funkční, jak dřevený stůl, 
tak i lavice kolem stěn . Průvodkyně velice rych-
le pochopila, že seznamovat nás s historií není 
pro nás tak zajímavé, jak nás seznámit se sou-
časným stavem a  výstavbou nových termál-
ních lázní poblíž navštíveného pavilónu a s ces-
tou, jakou se budou lázně pod novým vedením 
ubírat do  budoucnosti . Bylo nám umožněno 
si prohlédnout i současné uspořádání pokojů, 
rehabilitací a bazénu v suterénu a samozřejmě 
i  jídelny . A než se skupina rozešla k dalším ak-
tivitám, proběhlo spontánní společné fotogra-
fování . Před plánovanou večeří jsme se opět 
sešli před Eliškou . Vedení lázní nám připravilo 
plánovanou večeři slavnostnějšího stylu . Veče-
ři jsme proto zahájili přípitkem sektu a jak bylo 
plánováno, po večeří se společnost přesunula 
do  prostorů lázeňské kavárny . V  podstatě zde 
pokračovala společná zábava s vlastním kyta-
rovým hudebním doprovodem . 

Dá se říci, že setkání se povedlo a bylo přija-
to jako vydařené . A možná právě proto se začal 
plánovat druhý ročník srazu ve Velkých Losinách . 
Vyvstal i požadavek pozvat k účasti i kamarády ze 
Slovenska, protože byli lázeňskými pacienty stej-
ně jako my . A mohou tak přispět k našim vzpo-
mínkám na prožitá léta v těchto lázních . 

Závěrem bych oznámil, že je tedy vítán kaž-
dý „bývalý pacient“ k účasti na druhém ročníků 
setkání s podmínkou, že byl na Šestce jako lá-
zeňský pacient minimálně před 42 lety a déle . 
Předběžný termín je plánovaný na první polo-
vinu září 2015 .

Podruhé – s Jirkou Vinklerem 
Víkendové setkání díky obětavosti pana 

Zdeňka Špalka z Karviné a dnes moderního způ-
sobu komunikace i  svolávání na  „Facebooku“ . 
Vedení Termálních lázní Velké Losiny „ROYAL 
SPA“ v  zastoupení paní Stanislavy Kopecké, 
připravilo účastníkům setkání velmi dobré pod-
mínky a možnosti příjemného pobytu . 

I já jsem byl pacientem „Šestky“, avšak o mno-
ho let dříve (počátkem 50 . let) a tak jsem navazo-
val kontakty s novými kamarády . Díky hlavnímu 
organizátorovi – Zdeňkovi Špalkovi – se poda-
řila akce, která zanechala v  srdcích účastníků 
nejen vzpomínky na  tento víkend, ale možná 
i založila tradici budoucích setkání . Měl jsem to 
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štěstí se krátce této akce zúčastnit a mohu zce-
la odpovědně říci – dílo se podařilo . Prohlídka 
rekonstruovaných budov, návštěva dnes již 
řady restauračních zařízení, zámek a  papírna 
a v neposlední řadě možnost využití procedur – 
za úhradu, posloužily ke spokojenosti účastníků 
setkání a svým způsobem k pohodě .

Revitalizace lázní a  také bohužel pro nás 
nostalgického parku je vidět na každém kro-
ku . Jednou z  největších a  trochu sporných 
staveb pro účastníky byl komplex bazénů 
s  termální vodou, který má být otevřen v  l . 
polovině příštího roku . Bude to jistě velmi 
zajímavá a  věřím i  prospěšná stavba, ale pro 
pamětníky je to velký zásah do přírody i vzpo-
mínek . No, čas nikdo nezastaví a to, že se Losi-

ny konečně dočkaly majitele, který má zájem 
z lázní udělat to, co si za léta péče o postižené 
plně zaslouží, musíme brát jako fakt a  právo 
vlastníka . Věřím, že po pár letech to bude pro 
všechny zcela samozřejmé, ale to už bude pro 
jinou generaci . Nechtěl bych opomenout zá-
stupce majitele paní Stanislavu Kopeckou, 
která ochotně nejen informovala účastníky 
o rozvoji lázní, ale nabídla i do budoucna mož-
nost využití dalších nabídek . 

Je jen škoda, že se toto setkání konalo 
ve stejném termínu jako tradiční Jánskolázen-
ské . I  tak účast a  srdečná atmosféra byla pro 
mnohé příjemným obohacením víkendových 
dnů . Těšíme se příště nashledanou i  s  dalšími 
obrnáři…

Potřetí – s Majuš a Ondrejem Mockovými 
Vďaka Zdeňkovi Špalkovi z  Karvinej, sa 

po  dlhých rokoch uskutočnilo stretnutie pa- 
cientov z detstva vo Veľkých Losinách . Ako „pu-
bertiaci“ sme tam strávili dlhé mesiace na lieče-
niach . Veľké Losiny sa nachádzajú v prekrásnej 
prírode Jeseníckych hôr . Kúpele nie sú veľké, 
ale o to krajšie, v nádhernom lesoparku, s ma-
lým potôčikom Losinka, útulnými cukrárňami 
a kaviarňami . Na stretnutí sa zúčastnilo cez 20 
dospelákov a traja „havkáči“ . Väčšina z nás bola 
ubytovaná v penzióne Horinka, blízo kúpeľov . 
Ubytovanie bolo v  pohode, viaceré izby bez-
bariérové, takže problém nemali ani vozičkári . 
Hneď v  piatok sme mali zabezpečenú večeru 
aj s posedením, v neďalekom Mira bare . Niek-
torí z  nás sa museli predstaviť, keďže sme sa 
za tie roky troška zmenili . „Chlapci“ zmohutneli 
a  „dievčatá“ trocha „dozreli“, ale stále pekné 
a vysmiate ako v mladosti . Človek síce stárne, 
ale dušou je stále mladý… Tak to bolo aj v na-
šom prípade . Väčšina mala pripravené fotky 
z mladosti, pri ktorých sa spomínalo na rôzne 
huncútstva, ktoré sme stvárali, a  na  sestričky, 
hlavne však na  obľúbenú pani Kolářovú . Boli 
sme nadšení stretnutím, a  niektorí mali veru 
aj slzy v očiach . Milé spomínanie nám spríjem-
nili traja naši gitaristi: Karel Majer, Jarek Boško 
a  môj, tiež „chlapec“ Ondrej . Všetci spievali 
ako o dušu, hlavne československé šlágre, folk, 
no sem tam sa prihlásil aj starý dobrý Beatles . 
Niektorí nevydržali, i náš Peter Barčik, a pred-
viedli svoje tanečné kreácie s  nezabudnuteľ-

ným „ploužákom“ . Zábava to bola výborná, až 
do neskorých nočných hodín .

V sobotu dopoludnia sme sa vybrali do hlav-
ného cieľa našich spomienok, do bývalej detskej 
liečebne, Šestky, na vopred dohodnuté stretnu-
tie . Sadli sme si do  klubovne, akoby za  mlada 
a za sprievodu pani manažérky kúpeľov, ktorá 
nás oboznámila z  ich históriou, i  zo zmenami, 
ktoré sa tam udiali, vynárali sa nám rôzne prího-
dy z detstva . Po spoločných rozhovoroch sme si 
prezreli izby, jedáleň, procedúry i bazén . Všetko 
samozrejme vynovené . Trocha sme zosmutneli, 
keď sme videli veľa vyrúbaných stromov v  le-
soparku, za  účelom stavby veľkého thermal-
parku s  hotelom . Nedávno tu ešte bolo malé 
termálne kúpalisko, jediné na severnej Morave . 
Po prehliadke sme sa spoločne pred budovou 
vyfotili . Prechádzku lesoparkom sme ukončili 
pri hlavnej liečebni Trojke, dnes Eliške . Pose-
denie na  nádvorí pri kávičke nám spríjemnila 
návštevou „naša“ sestrička, pani Koudelková, 
ktorá sa dozvedela o našom stretnutí . Poznala 
či pamätala si nás skoro všetkých, čo bolo veľ-
mi dojímavé . Po celý čas nás sledovala drevená 
panna – soška, pod okrajom strechy tejto staro-
dávnej stavby . Našťastie tu bola zachovaná pô-
vodná architektúra! Popoludnie sme si spríjem-
nili v termálnom bazéne, kde teplota vody je 34 
stupňov, odporúčam, vynikajúca procedúra! 
Večer na nás čakala slávnostná večera so šam-
panským, v  bývalej telocvični, ktorú prerobili 
na  nádhernú jedáleň . Večer sme strávili v  prí-
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jemnom prostredí vedľajšej kaviarne, kde sme 
stretli známu tvár, Frantu, ktorý tam bol na lie-
čení . Z  našej asociácie sme tam boli ešte Peťo 
Barčik s manželkou Boženkou a psíkom Elinkou, 
Zdenka a Peťo Petríkovci, a naša maličkosť . Elin-
ka sa skamarátila s dvoma, myslím, jazvečíkmi, 
ktorí patrili Tamare Kubicovej . Naši českí kama-
ráti poznamenali doslova, citujem: „Příště by 

mělo přijet více Slováků, kteří se tady taky léči-
li!“ Porozmýšľajte o tom… Bolo by dobré, znova 
sa stretnúť v hojnejšej účasti, trebárs o rok, nie? 
Veď neopakovateľná vôňa obrovských ihlična-
tých stromov v tejto malebnej dedinke s kúpeľ-
mi, vás tak očarí, že sa sem jednoducho zasa 
vrátite . My dvaja určite . Zdravíme vás!

O letošních výstavách Vladimíra Vondrejse
1. Salon výtvarníků Benešovska Benešov
Tato akce by vlastně patřila mezi autorovy 
aktivity minulého roku, neboť vernisáž byla  
16 . 12 . 2013 . Teprve prodloužení výstavy do   
30 . 1 . 2014 vedlo k oprávněnému přeřazení mezi 
letošní akce . Pro autora byla tato výstava velmi 
významná, neboť svědčí o  tom, že byl po  své 
předcházející výstavě v Galerii moderního umě-
ní a designu v Benešově přijat mezi výtvarníky 
Benešovska, mezi které opravdu patří, neboť 
od tohoto roku tvoří výhradně na své chalupě 
v  obci Ratměřicích, která leží v  Benešovském 
kraji . Salonu se zúčastnil dvěma obrazy, které 
upoutaly pozornost speciální technikou mono-
typu – snímáním obrazu namalovaného olejo-
vými barvami na povrchu vody na papír .

2. „Obrazy a keramika“ s Janem Peštou  
v galerii Jazykovka (Votice)
Tato akce byla původně dohodnuta jako dvou-
dílná . V  první části měly být v  převaze díla J . 
Pešty a  ve  druhé V . Vondrejse . Vernisáž první 
části 25 . 3 . 2014 uvedl V . Vondrejs a její průběh 
byl natočen posluchači FAMU . Protože vedení 
galerie nedodrželo dohodu, autoři odvolali 
druhé pokračování . 

3. „Ratměřické ptáčkoviny“ se Z. Vondrejsovou  
Galerie na plotě (Ratměřice) 
Galerie na plotě je členům Asociace polio dlou-
hodobě známa a některými členy je pravidelně 
navštěvována . Stejně tomu bylo i  letos, i  když 
počet letošních návštěvníků byl oproti dřívějš-
ku menší . Galerie byla tento rok instalována již 
27 . 4 . Vernisáž však proběhla opožděně až 5 . 7 . 
a byla uspořádána jen pro omezený počet zva-
ných známých obou autorů . Toto opatření bylo 
nezbytné, protože minulých vernisáží se zúčast-
nily stovky lidí, což bylo pro organizátory velmi 
těžko zvládnutelné . Autoři vystavili společně 

cyklus foliovaných obrazů pod názvem “Něko-
lik zastavení na  cestě kolem Blaníku” a  dále V . 
Vondrejs vystavil cykly “Ze života hlemýžďů”, 
“Úplně prostřední rýmy”, a “Novoročenky”, cel-
kem asi 100 foliovaných obrázků A3, anebo A4 
formátu . Aby se všechny cykly vešly do galerie, 
byl využit tentokrát i plot sousedů galerie .

4. „Ratměřické ptáčkoviny II.“  
Zvláštností letošní expozice “ptáčkovin” bylo, 
že byla instalována v  pozměněné, rozšířené 
formě znovu, a  to u příležitosti pořádání akce 
Ratměřická fontána 23 . 8 . 2014 . Druhá instala-
ce umožnila vystavení obrázků ve dvou řadách 
nad sebou na  jedné straně pozemku, který je 
častěji navštěvován . Tuto část shlédlo asi 1500 
návštěvníků fontány, čímž byl pravděpodobně 
zlomen rekord návštěvnosti galerie . Odhad le-
tošní návštěvnosti je asi více než 2000 lidí, když 
započítáme nejen běžné pěší návštěvníky, ale 
i cyklisty a automobilisty, kteří, zejména v letě 
a  na  podzim, výstavu shlédli . Stojí za  zmín-
ku, že autorův absolutní rekord návštěvnosti 
padl v  Praze při výstavě nazvané “Tensegrity 
a  internety” ve  Vojanových sadech, kam při-
šlo odhadem podle správce zahrady asi 4500 
návštěvníků, při čemž mnozí z nich byli ze za-
hraničí, protože výstava probíhala v  období 
hudebního festivalu “Pražské jaro” . Členové 
naší asociace se vernisáže této akce, doplněné 
módní přehlídkou klobouků na  jedno použití, 
účastnili ve velmi hojném počtu .

5. Dvojseminář „Oživlé napnelismy a sítě“ 
a „Otazníky kolem genového inženýrství“ 
lékařská mikrobiologie v nemocnici Motol 
16 . 4 . 2014 se na pozvání členky naší asociace 
konal seminář, kde se promítaly obrázky ten-
segritů a sítí vytvořených V . Vondrejsem, které 
autor provázel výkladem o tomto typu objek-
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tů . Seminář byl natočen posluchači FAMU . Vel-
ký zájem vyvolal zejména poznatek, že hierar-
chický tensegrit je základem výstavby živých 
organismů, který způsobil, že V . Vondrejs čerpá 
inspiraci hlavně v přírodě .

6. „Loučení s jarem“ Praha 2, Viničná ulice 
Protože V . Vondrejs přestal pracovat na  PřFUK 
Praha a  odstěhoval se v  tomto roce nastálo 
do  Ratměřic, rozhodl se 23 . 5 . 2014 rozloučit 
s  fakultou pouliční jednodenní výstavou, kte-
rou navštívili kromě bývalých spolupracovníků 
a studentů i někteří členové AP a různí další přá-
telé autora . Formou zavěšeného prádla zde vy-
stavil např . cyklus “Xichty” a „Písmenka si také 
povídají“, a  připomněl i  své první výstavy rea-
lizované na  Univerzitě Karlově . Celkový počet 
foliovaných obrázku byl 140 . Výstava byla natá-
čena posluchači FAMU . Na výstavě zazpíval člen 
Šlapeta Ota Litomiský Hašlerovy písně o Praze .

7. „Festival POPENEC“ Zámek Odlochovice 
Hudební festival na  zámku Odlochovice letos 
probíhal 7 . až 8 . 6 . Výtvarné pozadí festivalu vy-
tvořili dva malíři a dva fotografové . V . Vondrejs 
zde vystavil 30 foliovaných obrázků dvou cyklů 
(Xichty a Hora) .

8. „Všechno je jinak” – Lughnasadh 2014  
Muzeum Českého krasu Beroun 
2 . až 30 . 8 . se konala v Berouně výroční výstava 
soch a  obrazů výtvarné skupiny Lughnasadh, 
na oslavu keltského humoru . V . Vondrejs se po-
dílel osmi obrázky opatřenými krátkými texty 
na téma všechno je jinak . 

9. “Setkání 2014“ Galerie H a Galerie Kruh  
Kostelec nad Černými lesy
Od  13 . 9 . do  11 . 10 . trvala skupinová výstava 
na téma místo, které se V . Vondrejs účastnil ob-
jektem „Krasohled“(zařízení na proměnu jaké-
hokoli místa na místo sváteční, resp . proměnu 
ošklivých předmětů na předměty krásné, vyka-
zující pětičetnou symetrii) .

10. „Oleje na vodě“  
Festival “Obrnáři obrnářům” Janské Lázně
27 . 9 . při slavnostním večeru druhého dne festi-
valu byla vystavena v budově kolonády kolekce 
obrazů velikosti 60×50 cm v kliprámech . V . Von-

drejs ji namaloval již dříve zmíněnou technikou 
monotypu . „Oleje na vodě“ vznikly během to-
hoto roku a jsou připraveny pro putovní výsta-
vu, která bude realizována v roce následujícím . 
Jak správně řada návštěvníků z řad členů asoci-
ace postřehla, pro celkový smysl obrazů měly 
velký význam jejich poetické názvy . Plánují se 
výstavy této kolekce v  Břevnově (Praha – pa-
trně v únoru 2015), v Galerii Bernarda Bolzana 
(Těchobuz – patrně v červenci 2015) . Je v  jed-

Vladimír Vondrejs v kolonádě
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nání prezentace v  Galerii moderního umění 
a designu v Benešově na podzim 2015 a další 
možnosti . Přesný plán budoucích akcí uvede 
autor na svých webových stránkách na začátku 
roku 2015 (https://sites .google .com/site/vladi-
mirvondrejs) .

11. Autorský portrét “Náhoda Vondrejs” 
Z natočených materiálů posluchačů FAMU se-
stavila režisérka Adéla Komrzýová dokumen-
tární film “Náhoda Vondrejs”, který v  případě 

zájmu bude k dispozici na požádání u V . Von-
drejse člena naší asociace .  

12. Poděkování autora za podporu 
S  potěšením sdělujeme, že Asociace polio se fi-
nančně podílela na  realizaci tvorby a  instalaci 
výstav v Ratměřicích, Praze a v Janských Lázních . 
Autor touto cestou děkuje AP za podporu své čin-
nosti s tím, že některé materiály použije ještě i pro 
zvýšení kvality budoucích akcí v roce 2015 .  

Dja Vondrejs 

Žijí mezi námi
Jsou známé dlouholeté aktivity jedné z nás, výtvarnice a spi-

sovatelky Evy A . Schmidtové . Tentokrát se spojila s dalšími dvě-
ma umělci, aby část svých maleb vystavila v prostorách Městské 
části v Praze na Jižním Městě (na snímku jedno z  jejích zátiší – 
tentokrát s  tulipánem) . Obrázky i  fotografie všech tří se líbily – 
a my paní Evě k její zálibě přejeme ještě hodně tvůrčích nápadů . 

Přikládáme další pozvánku na  výstavu SOUZNĚNÍ v  kultur-
ním sále Domova sociální péče Hagibor, na  Vinohradské 159 
v  Praze – Vinohradech . Zde vystavuje paní Eva A . Schmidtová 
spolu s  výtvarníky Pavlem Soukupem a  Františkem Újezdským  
do 16. ledna 2015. 

mia

Jak jsme jeli do Ostravy na výstavu
Protože Výstaviště v Brně v podstatě odrov-

nalo výstavu Rehaprotec, začaly se výstavy re-
habilitačních pomůcek stěhovat do jiných měst 
České republiky . Jedna z nich se také každoroč-
ně koná na podzim pod názvem Život bez ba-
riér v Ostravě . A tak jsme se po loňské absenci 
opět rozhodli, že se tam vydáme . A radši s pár 
přáteli, aby bylo veseleji . 

Ráno v  sobotu jsme se tedy první ranní 
tramvají vydali na  nádraží, abychom stihli vy-
jednaný rychlík . Souprava byla ta zrekonstruo-
vaná, takže nehrozilo, že by se naše dva elek-
trické vozíky dostaly do  kupé, když už někdo 
tak chytře vymyslel kupé pro vozíčkáře – sem 
se vejdou maximálně dva mechanické vozí-
ky, ale ne těžká elektrika . Už se stalo, že když 
se František snažil dostat do  kupé, málem mi 
přerazil nohu… No a  záchod za  zasouvacími 
dveřmi do pravého úhlu taky vymyslel jen inte-
ligent… zkuste se tak vytočit s elektrickým vo-
zíkem . No nic, nastoupili jsme, vozíčkáři zůstali 
v prostoru pro kola a my ostatní si šli sednout 
do  kupé . Cesta utekla rychle (je to rychlíkem 
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něco přes dvě hodiny) a vystoupili jsme tento-
krát v  Ostravě-Svinově . Nestačili jsme koukat, 
jak je toto nádraží super zrekonstruované, kam 
se na něj hrabe Ostrava Hlavní nádraží se svými 
přechody přes koleje, záchodem ve  služební 
části a  betonovým kydancem místo nájezdu 
k tramvaji . Tady byly pohodlné výtahy a pojízd-
né schody, všechno schůdné a  bezbariérové . 
A potom pár desítek metrů k zajímavě vyřeše-
né nástupní zastávce MHD nahoře na  mostě 
a bezbariérové! 

Pak přímou tramvají přes celou Ostravu až 
na  Výstaviště Černá louka . Výstava byla zase 
spojená se třemi dalšími a  bylo to hodně za-
jímavé, zvlášť pro ženské dušičky… sladké pe-
čení a krásné ruční práce . Všechno jsme si pro-
šli a  taky pustili nějakou korunku, protože se 
odolat nedalo… Tu kabelku jsem prostě mu-
sela mít! No a taky jsme nemohli opomenout 
navštívit výstavu MINIUNI, která se nachází jen 

kousek od výstaviště . Ani jsme o ní nevěděli, až 
nás na ni upozornili naši mladí, no to jsme pro-
stě museli vidět . Je zde na malé ploše v malém 
vybudováno všechno to, co je ve světě nejza-
jímavější – od sedmi divů světa až po novodo-
bé zajímavé stavby, ať ve světě či u nás . Počasí 
bylo nádherné, sluníčko svítilo a  to všechno 
napomohlo k  tomu, že se nám tato výstava 
pod širým nebem moc líbila . Proč nepodleh-
nout iluzi návštěvy u pyramidy nebo pod Eiffe-
lovkou . A protože byl ještě čas, tak jsme se vrá-
tili na výstaviště prohlédnout si, co jsme ještě 
přehlédli . A potom na zastávku – bezbariérová 
tramvaj jela jen jednou za  hodinku, tak jsme 
si počkali a pak už na nádraží Svinov a na vlak . 
Cesta domů už nebyla tak pohodlná, byl to 
opět prachsprostej hytlák . Tak jsme nechali 
vozíčkáře v  hytláku a  šli si sednout do  kupé 
a za dvě hodinky už jsme byli v Brně . 

Jana Beránková

Odešla Jana Hrdá
Od Václava Krásy přišla smutná zpráva: Dne 

5 . 8 . 2014 zemřela paní Ing .  Jana Hrdá, místo-
předsedkyně NRZP ČR, držitelka ceny Olgy 
Havlové, členka Vládního výboru pro zdravot-
ně postižené, ale především kamarádka, člo-
věk, který rozdával lásku kolem . Hnutí osob 
se zdravotním postižením v ní ztrácí bojovnici 
za samostatný život a odbornici, která se dlou-
hodobě zabývala problematikou zdravotního 
postižení . Její vůle, ale i  láska k ostatním, byla 
nám všem, kdo jsme s ní dlouhá léta spolupra-
covali, vzorem . 

Dne 16 . 10 . 2014 Republikové shromáždě-
ní NRZP ČR zvolilo novou místopředsedkyní 

NRZP ČR za zemřelou Ing. Janu Hrdou, paní 
Táňu Fišerovou. Paní Fišerová je významná 
osobnost, která se dlouhodobě zabývá proble-
matikou lidí se zdravotním postižením, protože 
má sama těžce zdravotně postiženého syna 
ve vlastní péči . Taňa Fišerová s námi dlouhodo-
bě spolupracuje a myslíme si, že její volba byla 
přirozená . Věříme, že paní Fišerová je velkou 
posilou týmu NRZP ČR .

Mgr. Václav Krása, předseda NRZP ČR

Nejlépe paní Janu Hrdou vystihla její dcera: 
Bůh musel mámu posadit na vozík kvůli bezpečnos-
ti nás ostatních. Kdyby totiž máma chodila, svět by 
se kvůli ní točil rychleji a my obyčejní lidé bychom 
s  planety vypadli. Přesně taková paní Jana byla, 
i přes své postižení nezadržitelná nespoutatelná .

Na paní Janu Hrdou vzpomíná také náš ka-
marád František Fux: Znal jsem Janu přes 30 let 
a moc jsem si jí vážil a vážit budu. Byla mně vždy 
vzorem. Je mi moc smutno.

Ještě jedna výstižná vzpomínka: S  Janou 
jsem byl v uplynulých letech v řadě aktivit v blíz-
kém kontaktu a vždy mne imponovala svojí pří-
mostí, orientací ve všem potřebném i lidským pří-
stupem. Jejímu „přepravnímu prostředku“ jsme 
neříkali „vozík“, ale „tirák“, asi víte, že se s  ním 
do většiny výtahů nedostala. Ahoj Jano…
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20 let Obchodní akademie
V říjnových janskolázeňských novinách Fon-

tána mne zaujal článek „Jak jsme slavili 20 . vý-
ročí otevření naši školy…“ 

Ano, Obchodní akademie, odborná škola 
a praktická škola Olgy Havlové, oslavila ve dnech 
19 . až 20 . 9 . 2014 dvacet let od svého otevření . 
Oslavy zahájila ředitelka školy Mgr .  Jana Ma-
rešová slavnostním projevem a  uvítáním čest-
ných hostů a pamětníků . Škola připravila pestrý 
a zajímavý program . Nesl se hlavně ve znamení 
setkání bývalých a  současných studentů a  za-
městnanců školy v duchu příjemných a milých 

setkání, vzpomínání na  vše dobré . Absolventi 
ocenili práci všech zaměstnanců školy a  vy-
zvedli hlavně to, že pedagogové dělají nejenom 
svou práci, ale zároveň se snaží svými aktivitami 
o integraci žáků a zpřístupnění školy veřejnosti . 
Či už formou fiktivní firmy, sportovními a  kul-
turními akcemi, jazykovými a  pracovními pro-
jekty nebo velikonočními dělánky a podobně . 

Co popřáli škole dál? Ať žije svojí dobrou 
a vstřícnou atmosférou a hlavně spokojenými 
a úspěšnými studenty!

mm

Elektrické nákupní vozíky 
Dobrá zpráva pro všechny starší lidi, nebo 

ty, co mají problémy s chůzí . Do Česka dorazily 
elektrické nákupní vozíky . Jako první se na nich 
mohou svést senioři a tělesně postižení v Gale-
rii Harfa v pražských Vysočanech .

Vozíky jsou vyráběny v americkém statě Michi-
gan a jsou vybavené s prostorným košem, kam se 
vejde i větší nákup . Pohon zajišťuje elektromotor 
o výkonu 0,5 koňských sil napájený gelovou bate-
rií . Vozík může jet rychlostí až 3,7 km/h .

Vozík si byl v Galerii Harfa vyzkoušet i před-
seda Národní rady osob se zdravotním posti-
žením Václav Krása, který byl novinkou nadšen . 
Stejně tak seniorky a senioři, kteří vozíky testo-
vali ve Vysočanech .

Jakub Deml, tn.cz

Knížka pro vzpomínání a procvičování paměti
Publikace Kláry Cingrošové a  Kláry Dvořákové vyšla v  na-

kladatelství Portál . Čítá 27 témat vztahujících se ke kalendářní-
mu roku, jejichž výběr ovlivnila česká historie a kultura . Každé 
téma je naplněno náměty a úkoly, v nichž se prolíná práce se 
vzpomínkami (reminiscence) s trénováním paměti . Vše je zpra-
cováno tak, aby bylo možné knihu použít bez přípravy . Kniha 
je využitelná pro individuální i skupinovou práci .

Vzhledem k možnosti komplexního a dlouhodobého využití 
může publikace představovat pomocný materiál k uskutečnění 
individuálního plánu klienta v  sociálních službách . Jednotlivci 
poslouží jako osobní cvičebnice pro vzpomínání a procvičování 
paměti, pro zkrácení dlouhé chvíle, pro zlepšování kognitivních 
schopností a zároveň pro udržení dobré orientace v čase . V ro-
dinném prostředí dává publikace množství podnětů ke zpestře-
ní společně stráveného času a poskytuje inspiraci k mezigene-
račnímu sblížení . Více informací o knize je na stránkách Portálu . 

www. p12.helpnet.cz
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Průvodce pro spotřebitele – seniory
V letošním roce Sdružení českých spotřebi-

telů (SČS) za  podpory Ministerstva průmyslu 
a obchodu vydalo další z řady osvětových pu-
blikací s  názvem „Manuál rizikových vztahů“ 
s  podtitulem Průvodce pro spotřebitele – se-
niory . 

Jak již názvy jejích jednotlivých kapitol na-
povídají, přináší publikace na životních příkla-
dech informace o rizicích a nástrahách, se kte-
rými se mohou senioři setkat . Jsou to například 
smluvní vztahy, odpovědné zadlužování, čer-
pání půjček, problémy se splácením, exekuce, 

insolvence a  oddlužovací agentury, podomní 
prodej, či předváděcí akce . V každé kapitole je 
vždy uvedeno, na co si dát pozor, čeho se vyva-
rovat a jaká jsou možná řešení . Publikace také 
poskytuje kontakty na  organizace poskytující 
bezplatné poradenství . 

Publikace je k  dispozici v  tištěné i  elektro-
nické podobě na internetových stránkách SČS 
(www .konzument .cz/publikace/pruvodce-
-spotrebitele .php) a je poskytována zdarma . 

Lenka Bergmannová
www.p12.helpnet.cz

Test ELBEE 
Redaktor časopisu Můžeš dostal exkluzivní 

možnost vyzkoušet v  reálném provozu Elbee, 
speciální vozidlo pro handicapované, vyráběné 
v moravském městečku Loštice . Úkol byl jasný: 
otestovat, jak obstojí s člověkem, pro kterého 
je určeno především, tedy s vozíčkářem .

Malý speciál Elbee, do kterého se místo pře-
sedání na  sedačku najíždí rovnou s  celým vo-
zíkem, na  první pohled asi nejvíce připomíná 
malá městská vozidla SMART . Pohání jej benzi-
nový motor o objemu 300 kubických centimet-
rů s výkonem 12,5 kW a řekne si přibližně o čty-
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ři a půl litru benzinu na sto kilometrů . Určeno je 
hlavně pro uživatele elektrických vozíků, které 
je jinak velmi obtížené přepravovat . Využívat 
jej ale samozřejmě mohou i  handicapovaní 
na vozíku mechanickém .

Test prokázal výhody například při parková-
ní . Stačí menší mezera mezi vozidly a parkovat 
lze kolmo k chodníku, přední dveře s plošinkou 
se pak vyklopí rovnou na  chodník . Obrubník 
také vyrovná výškový rozdíl a  do  vozidla se 
couváním na  ližiny, nyní skoro ve  vodorovné 
poloze, nastupuje snadno . Otazník však visí 
u  ceny . Elbee si dnes koupíte za  400 tisíc ko-

run, což je stejná částka, za  kterou je možné 
bez problémů koupit a podle potřeby upravit 
běžný sériový automobil . První reakcí bývá 
zděšení a  otázka, kdo si to za  takové peníze 
vlastně koupí . Opět jde ale jen o jeden úhel po-
hledu . Pokud vám vyhovuje a dostačuje běžný 
produkční automobil, není důvod si kupovat 
Elbee . Zájem o  elbee samotné a  výrobní plá-
ny ale napovídají tomu, že pro mnoho lidí toto 
vozidlo smysl přece jen má . Vůz navíc splňuje 
podmínky pro poskytnutí státního příspěvku 
na zakoupení motorového vozidla .

Jindřich Štěpánek, helpnet

Můžeš v audio verzi a Konto Bariéry
Časopis Můžeš vychází od  října poprvé 

i v audio verzi . Objednat si jej lze na www .au-
dioteka .com . Rozhovory, reportáže a další tex-
ty namluvili Jan Kačer a Nina Divíšková .

Z rozhovoru s ředitelkou Konta Bariéry Na-
dace Charty 77 Boženou Jirků (který též najde-
te v audioverzi) vyplývá, že největší silou Konta 
Bariéry jsou obyčejné, ale unikátní lidské příbě-
hy . Ty budou i jádrem nové kampaně na sociál-
ních sítích . Akademická malířka Jitka Štenclová 
poskytuje už řadu let své obrazy aukci pořá-
dané Kontem Bariéry (letošní aukce proběhne 

14 . prosince v pražském Veletržním paláci) . Její 
výtěžek půjde na podporu vzdělávání studen-
tů se zdravotním postižením . Jitka Štenclová 
v rozhovoru tvrdí, že malováním odráží hlavně 
své zážitky a snaží se, aby její obrazy byly plné 
pozitivních emocí .

V rubrice Nové zahraniční technologie píše 
redaktor Štěpán Beneš o  možnostech mobilů 
při ovládání domácnosti . Lze jimi například 
odemykat dveře, měnit světlo žárovky či kon-
trolovat otevření oken .

Jindřich Štěpánek, helpnet

Svými tarify zvýhodňuje hendikepované 
Společnost CAR CLUB, která již 7 let rozvíjí 

projekty podpory a pomoci hendikepovaným 
občanům, spustila pro zdravotně postižené 
občany novou službu – stala se mobilním ope-
rátorem s názvem ccmobil .

Ccmobil nabízí jak tarify pro hendikepované 
– držitele věrnostních, informačních a slevových 
karet Handy Card, tak i  pro nehendikepované 
občany . Hendikepovaným nabízí předplacený 

kreditní systém, ale i tarify s výhodnými cenami 
volání a SMS . K dispozici jsou také data v obje-
mech od 300 MB až po 10 GB . To vše bez závazků 
a dalších podmínek . V nabídce je také speciální 
tarif Handy Rodina se čtyřmi SIM kartami, které 
volají mezi sebou zdarma . Nehendikepovaným 
občanům nabízí ccmobil jak kreditní předplace-
ný systém, tak i tarify ccmobil 39 a ccmobil 139 . 
Velkým benefitem je i levné volání do zahraničí .

Kde služby ccmobil zakoupíte?
 ▶ V obchodních centrech společnosti CAR CLUB  
(www .carclub .cz/mobilita/obchodni-centra)

 ▶ Na zákaznické lince CAR CLUB 
tel .: 739 306 714 nebo  
e-mail: info@ccmobil .cz

www.ccmobil.cz



Setkání 2014 ve Velkých Losinách 
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